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Verjamem, da bomo zastavljene na~rte
skupaj uresni~evali tudi naprej.

Idej za druga~no, volje za najbolj{e in energije za {e vi{e je namre~ dovolj!
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Ve~krat tudi sama re~em, da je
dopust ~as, ko ~lovek dá »misli na
pa{o« in se prepusti lenarjenju. A
zgodi se, da takrat, ko si neobre-
menjen in se zavestno ne trudi{,
da bi na{el ustrezne re{itve, te pri-
dejo same od sebe. Morda zato,
ker se v ~asu dopusta ustavimo in
ugotovimo, da je okoli nas nara-
va, ki je vse to, kar bi radi odkrili,
odkrila ̀ e veliko pred nami. In ne
samo odkrila, na{la je optimalne
re{itve.

Ni torej presenetljivo, da so naj-
ve~ji modreci in inovatorji svoj
navdih ~rpali iz vedenja `ivali,
rastlin in navsezadnje tudi svojega
lastnega telesa, ki nam je kljub
napredni tehniki in tehnologiji,
`al, {e vedno najve~ja neznanka.
Ko boste prelistali julijsko {tevilko
~asopisa Aluminij, boste opazili,
da je tokratna rde~a nit, ki ga
pre`ema, inovativnost. 

Pri tem nimamo v mislih inovativ-
nosti kot enkratnega procesa,
temve~ inovativnost kot na~in
`ivljenja, inovativnost kot ideolo-
gijo, iz katere se napaja vse okoli
nas, in navsezadnje z njo ne spre-
minjamo samo zunanjega sveta,
temve~ tudi sami sebe. Ne gre
torej za enosmerni proces, tem-
ve~ za dvosmernost, vzajemnost
in prepletenost. ̂ e ̀ elim spreme-
niti svet na bolje, moram za~eti pri

sebi, kajti ~e ne vidim problema,
potem tudi ne bom iskal novih
re{itev. Stvar je videti enostavna,
zaplete se {ele v praksi. Tr`no
naravnan sistem od nas ne zahte-
va samo brezmejne kreativnosti,
temve~ na{e ideje in predloge se -
lekcionira. Inovativnost mora
podjetje namre~ prodati, kar po -
me ni, da moramo z njo re{evati
konkretne probleme in ne nekaj
imaginarnega. 

Talum s svojimi inovacijami doka-
zuje, da je inovativnost ljudem `e
zlezla pod ko`o in da je postala
del »fabri{ke« kulture. Ponosni
smo lahko na na{e sodelavce, ki
so od [tajerske gospodarske
zbor nice prejeli dve srebrni in eno
zlato priznanje, ponosni smo lah-
ko tudi na presti`no nagrado red
dot ter na vrsto na videz drobnih
izbolj{av in inovacij, ki spreminja-
jo na{e delovno okolje na bolje in
dvigujejo kakovost izdelkov in
storitev. Pomembno je zavedanje,
da ni majhnih in velikih inovacij,
tako kot ni pametnih in norih idej. 
V~asih lahko drobna sprememba
botruje rojstvu ~esa ve~jega, saj so
ideje kot rastline, ob pravi skrbi
so se sposobne neverjetno razra-
sti.

^estitke vsem, ki si upate predla-
gati!p

»^e `elim spremeniti svet na bolje, moram za~eti pri sebi, kajti ~e ne vidim 
problema, potem tudi ne bom iskal novih re{itev.«

Ideje so kot rastline,
ob pravi skrbi so se sposobne
neverjetno razrasti

UVODNIK

ALEKSANDRA JELU[I^
GLAVNA UREDNICA



V petek, 10. julija 2015, je uprava
dru`be Talum gostila generalne-
ga direktorja zdru`enja European
Aluminium (EA) Gerda Götza in
slovenskega poslanca v Evrop -
skem parlamentu Franca Bogo vi -
~a. Dru`ba Talum je polnopravni
~lan zdru`enja EA in skupaj z dru-
gimi proizvajalci v EU osnovni
~len v tako imenovani aluminijski
vrednostni verigi, saj je aluminij
za evropsko gospodarstvo stra-
te{ka kovina. Pred evropskimi
poslanci je v naslednjih mesecih
nekaj zelo pomembnih odlo~itev
v zvezi s prihodnjo industrijsko,
klimatsko, energetsko in trans -
portno politiko ter politiko, po ve -
zano z recikliranjem kovin po letu
2020. Omenjene politike imajo
namre~ neposreden vpliv na kon-
kuren~nost, delovna mesta in

gospodarsko rast. Temu doseda-
nje usmeritve v EU niso bile na -
klonjene, so jih celo zavirale in
prepre~evale. Uprava dru`be
Talum je evropskemu poslancu
predstavila svoj polo`aj energij-
sko intenzivnega podjetja in
polo`aj barvne metalurgije v Slo -
veniji, Gerd Götz pa ote`en po lo -
`aj proizvajalcev aluminija v Evro -
pi. Po iz~rpni predstavitvi in izme-
njavi mnenj je sledil {e ogled
proizvodnje v elektrolizi, livarni
in rondelicah. Gosta sta bila s
predstavitvijo in videnim zelo
zadovoljna in upamo, da bo tudi
glas iz Slovenije sli{an tam, kjer se
odlo~a o prihodnji konkuren~ no -
sti in zagotavljanju vsaj primerlji-
vih pogojev v aluminijski industri-
ji v Evropi in proti drugim v sve-
tu.p

Drage sodelavke, spo{tovani so -
delavci!

Za nami je polovica leta, v kateri
smo po ve~ dalj{ih su{nih letih
oziroma polletjih ustvarili poziti-
ven poslovni izid. Tak{en rezultat
je posledica ve~ okoli{~in, naj ve~ -
ja zasluga in dodana vrednost pri
tem pa smo mi sami. Zato, ker smo
dopustili druga~nost, ker smo
znanju dali vrednost, ker smo si
drznili po korakih stopiti na pot
prestrukturiranja, ker smo zdr`ali
skupaj tudi v najte`jih trenutkih.
Skratka zato, ker smo si zaupali
in ker smo spo{tovali zastavljeno
strategijo in cilje.
A na lovorikah, ki se odra`ajo ta -
ko v obliki poslovnega rezultata
kot v obliki nagrad in priznanj, ki
smo jih v zadnjem ~asu dele`ni,
ne smemo zaspati. Poletni meseci
po~itka in dopustov nam bodo
dali novo energijo za nadgrajeva-
nje ustvarjenega. Strate{ke smer-
nice za obdobje do leta 2018 so
zapisane, projekti pripravljeni.
Druga polovica leta, ki je pred

nami, bo zaradi zunanjih dejavni-
kov poslovanja te`ja kot prva,
pogoji za naslednje srednjero~no
obdobje treh let pa me navdajajo
z optimizmom. Prepri~an sem, da
bomo v Sloveniji in Evropi znali
in zmogli utrjevati reindustrializa-
cijo in ustvarjati mo`nosti za
nadaljnjo rast in razvoj industrije.
^e je kdaj pravi ~as, potem je – s
povezovanjem dejavnikov in
akterjev v metalur{ki panogi –
pravi ~as za stabilizacijo in opti-
mizacijo poslovnega okolja zdaj!
V imenu celotne uprave se vam,
spo{tovani talumovci, zahvalju-
jem za sodelovanje v preteklih
{tirih letih. V drugi polovici leta
se nam vsem trem iztekajo sicer
razli~no dolgi mandati v upravi
dru`be. Verjamem, da bomo
zastavljene na~rte skupaj ure-
sni~evali tudi naprej. Idej za dru-
ga~no, volje za najbolj{e in ener-
gije za {e vi{e je namre~ dovolj!

@elim vam dolgo in vro~e `e
za~eto poletje.p

ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 4

Ustvarjati mo`nosti 
za nadaljnjo rast in
razvoj industrije

Obisk evroposlanca
in generalnega 
direktorja EA

MARKO DROBNI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Marko Drobni~, predsednik Uprave Taluma

Generalni direktor European Aluminium Gerd Götzu in slovenski poslanec v evropskem 
parlamentu France Bogovi~

UPRAVA



Skupina Talum je letos na razpis
za izbor najbolj{ih tehnolo{kih in
netehnolo{kih inovacij v
Podravju 2014–2015 prijavila tri
inovacije, in sicer: 
- medicinsko oblikovan alumini-

jast le`alnik Xtreme Outdoor iz
naravnega vodoodbojnega us -
nja avtorjev Sabine Zerezghi,
Davorina Herge, Kristijana To -
ma {a in Alberta Koro{ca; inova-
cija je nastala v sodelovanju med
podjetjema Kreativni aluminij in
Boxmark Leather;

- nova oblika anode v elektroliz-
nem procesu pridobivanja alu-
minija po tehnologiji AP18 avto -
rjev Jo`efa Kanclerja, Aleksand -
ra ^u{a, Antona Kirbi{a in Bog -
dana Lukmana;

- razvoj aluminijeve zlitine za
izdelavo doz za aerosol s proti-
smernim iztiskovanjem avtorjev
Jo ̀ eta Turka in Stanislava Ko -
resa.

Na podelitvi nagrad v prvi polo-
vici junija, ki je potekala v muzeju
HE Fala, je [tajerska gospodarska
zbornica podelila pet diplom, po
{est bronastih in srebrnih priznanj
ter tri zlata priznanja. Za inovaciji
Nova aluminijeva zlitina in Nova
oblika anode smo prejeli srebrni
priznanji, inovacija Xtreme Out -
door le`alnik pa je prejela zlato
priznanje [tajerske gospodarske
zbornice in napreduje na nacio-
nalno tekmovanje, ki ga, kot
re~eno, organizira Gospodarska
zbornica Slovenije.
Skupina Talum si prizadeva vpe-
ljati inovativnost na vsa podro~ja
svojega delovanja. ^eprav inova-
tivnosti seveda ne moremo meriti
z nagradami, so te vendarle pri-

znanje za trud in pogum pri pre-
izku{anju novih idej, zato iskrene
~estitke avtorjem nagrajenih ino-
vacij.

Medicinsko oblikovan 
aluminjast le`alnik Xtreme
Outdoor iz naravnega 
vodoodbojnega usnja 

Podjetji Boxmark in Kreativni alu-
minij sta zasnovali inovativen
le`alnik, ki je del kolekcije zuna-
njega pohi{tva Xtreme Outdoor.
Le`alnik sestavljajo patentirano
naravno vodoodbojno usnje in
inovativno aluminijasto ergo-
nomsko oblikovano ogrodje. Le -
`al nik je prejel presti`no medna-
rodno priznanje red dot.  
Lahek aluminijasti okvir le`alnika

odlikujejo izjemne mehanske
lastnosti, odpornost proti son~ -
nim `arkom in odli~na toplotna
prevodnost. Z dodatno povr{in -
sko za{~ito s pra{nim barvanjem
je le`alnik primeren za uporabo
v najzahtevnej{ih okoljih. Ker je
ogrodje v celoti iz aluminija, ima
le`alnik ve~ prednosti pred kon-
kuren~nimi proizvodi (antikoro-
zivnost, elektro-termi~na prevod-
nost – nepregrevanje, neomejena
sposobnost recikliranja, dolga
`ivljenjska doba).
Le`alnik ima ergonomi~no obliko
le`i{~a, zasnovano je po vzoru
le`alnikov za pla`o (beach chair
position) z dvignjenim naslonom
in rahlo dvignjenim delom pri
kolenih, kar omogo~a udobno
le`anje dalj ~asa. Inovativno ogro-

dje iz aluminija omogo~a konti-
nuirano nastavitev le`i{~a z
mehanizmom, vgrajenim v okvir
le`alnika.
Ogrodje je nadgrajeno s patenti-
ranim vodoodbojnim usnjem, s
permanentno hidrofobno za{~ito
skozi celoten prerez usnja, kar mu
daje edinstveno za{~ito pred
nabiranjem vlage in nastankom
plesni. Usnje Xtreme ima ob
vodoodbojnosti {e druge po -
membne lastnosti: odpornost
proti UV-`arkom, slani (morski)
vodi, kloru, oljem za son~enje,
sredstvom proti insektom in
dezinfekcijskim sredstvom.

Nova oblika anode v 
elektroliznem procesu 
pridobivanja aluminija 
po tehnologiji AP18

Nova oblika anode s tretjo zarezo,
ki se uporablja v elektroliznem
procesu pridobivanja aluminija,
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Dve srebrni in eno zlato
priznanje za skupino Talum

PETER MEGLI^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^, SPLET

[tajerska gospodarska zbornica vsako leto razpi{e letni nate~aj za naj-
bolj{e tehnolo{ke in netehnolo{ke inovacije v Podravju. Skupina Talum
se je letos prijavila s tremi inovacijami in dosegla dve srebrni in eno
zlato priznanje. Z zlatom nagrajena inovacija napreduje na nacionalno
raven; nate~aj na tej ravni organizira Gospodarska zbornica Slovenije.

Inovatorji s predsednikom in ~lanoma Uprave ter vodjo slu`be za strate{ki razvoj

V ponedeljek, 13. julija 2015, je nagrajenece [tajerske gospodarske
zbornice nagovoril predsednik Uprave Marko Drobni~ ter jim s ~lanoma
Uprave ~estital za dose`ke.
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je povsem nova re{itev, za katero
smo v Talumu, d. d., razvili tudi
tehnologijo izdelave.
Oblika in kakovost anode bistve-
no vplivata na:
- proces proizvodnje anod: manj -

{a poraba surovin, vi{ja kako-
vost anod, manj{i izpusti emisij
CO2;

- proces sestavljanja anodnih
kompletov: ve~je {tevilo zalitih
anodnih kompletov, zmanj{ana
koli~ina povratnega materiala,
ni`ji stro{ki manipulacije po -
vrat nega materiala;

- elektrolizni proces pridobivanja
primarnega aluminija: izbolj {a -
nje porazdelitve elektri~nega
toka skozi anodo, pove~anje
stabilnosti elektroliznega proce-
sa, zni`anje neto porabe anod v
elektrolizi, zni`anje porabe
elektri~ne energije, izbolj{anje

tokovnega izkoristka, po ve ~a -
nje letne proizvodnje aluminija.

Z uporabo trizarezne anode
zmanj {amo porabo surovine,
porabo elektri~ne energije na
tono aluminija in izpuste toplo-
grednih plinov. Hkrati se zaradi
ve~je stabilnosti procesa pove~a
tudi proizvodnja elektroliznega
aluminija. Novo obliko anode je
mo`no uporabljati pri vseh proiz-
vajalcih elektroliznega aluminija. 

Razvoj aluminijeve zlitine za
izdelavo doz za aerosol s
protismernim iztiskovanjem

Razvili smo aluminijevo zlitino za
aluminijast ozki trak, ulit po siste-
mu rotary strip caster, za izdelavo
rondelic za doze za aerosol. Zli ti -
na zagotavlja konstantne mehan-
ske lastnosti materiala v celotnem
procesu izdelave doz, dobro pre-

oblikovanje in doseganje visokih
deformabilnih in razpo~nih tla-
kov.
Problematika, ki se pojavlja pri
procesu izdelave doz za aerosol,
je poslab{anje mehanskih lastno-
sti pri izdelavi, kar se odra`a z
ni`jim deformabilnim in razpo~ -
nim tlakom doze tudi za 15 od -
stotkov. Izdelava doz za aerosol
je sestavljena iz ve~ faz. Telo doze
se oblikuje s protismernim izti-
skovanjem, sledijo barvanje no -
tran je povr{ine, polimerizacija,
nanos osnovne barve, nanos
tiska, su{enje in oblikovanje vratu
(kupole) doze.
Na obstoje~i ulivno-valjarni{ki
liniji smo razvili aluminijevo zliti-
no za izdelavo aluminijastega
ozkega traku za izdelavo ronde-
lic, ki omogo~a:
-  litje aluminijastega ozkega traku

z visokimi livnimi hitrostmi po

sistemu rotary strip caster z od -
li~ no povr{ino ter minimalnim
{tevilom napak;

- ohranitev mehanskih lastnosti
materiala po polimerizaciji doze
pri izdelavi, kar se izra`a z vi{jim
deformabilnim in razpo~nim tla-
kom doze;

- dobro preoblikovanje in po vr{i -
na doz za aerosol iz rondelic iz
novorazvite zlitine po proti-
smernem iztiskovanju.

Z izbolj{anjem mehanskih lastno-
sti materiala za doze za aerosol je
mo`no izdelati doze s tanj{o steno
in tako bistveno vplivati na njiho-
vo te`o. To kasneje pripomore k
ni`jim transportnim stro{kom in
zmanj{evanju oglji~nega odtisa.
Te`o doze za aerosol je mogo~e
z novo zlitino zni`ati za najmanj
10 odstotkov.p

Nagrajenci [tajerske gospodarske zbornice

»Skupina Talum si prizadeva vpeljati inovativnost na vsa podro~ja svojega delovanja.« 

SLU@BA ZA ODNOSE Z JAVNOSTMI

Sre~anje z na novo zaposlenimi sodelavci
V ponedeljek, 22. junija 2015, smo
se v veliki sejni sobi MMC sre~ali
z na{imi novimi sodelavci, ki so
se v leto{njem letu zaposlili v
Skupini Talum. Zaradi pove~ane-
ga obsega del v proizvodnji je naj-
ve~ji dele` novozaposlenih v
Ulitkih in Rondelicah. Pozdravil
in nagovoril jih je Marko Drobni~,

predsednik Uprave, ter med dru-
gim izpostavil pomembnost sle-
hernega posameznika pri dose-
ganju ciljev podjetja. Prav tako so
se sodelavci seznanili z organizi-
ranostjo, strategijo, vrednotami,
inovativnostjo kot na~inom raz-
mi{ljanja in delovanja ter njihovi
vlogi pri tem. Na sre~anju so se

predsedniku pridru`ili {e Darja
Vodu{ek Vti~, vodja Kadrovske
slu`be, mag. Avgust [ibila, vodja
Strate{kega razvoja, in Lilijana
Ditrih, na~rtovalka razvoja kad -
rov.
Novim sodelavcem `elimo, da bi
se pri nas dobro po~utili in dosegli
veliko delovnih uspehov!p

DANICA HRN^I^
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Marjan Kro{l, PE Livarna

GIFA je `e desetletja najve~ji
sejem s podro~ja livarstva v
Evropi. Na njem se tradicionalno
predstavljajo proizvajalci tehno-
lo{ke opreme in materialov, ki se
uporabljajo v tej industriji, v zad-
njem ~asu pa vse bolj mno`i~no
tudi proizvajalci surovin za livar-
ne (pri aluminiju livarske zlitine
in drogovi) in kon~nih proizvo-
dov (ulitkov). Pomembnost sej-
ma? Na enem mestu se je v rela-
tivno kratkem ~asu nekaj dni
mo`no predstaviti ali se sre~ati s
{tevilnimi obstoje~imi ali poten-
cialnimi poslovnimi partnerji. Na
prodajnem podro~ju smo imeli
dogovorjene sestanke z na{imi
kupci, na razstavnem prostoru pa
so nas obiskali {tevilni potencial-
ni novi. Je pa~ ~as, ko ponudba
(praviloma) presega povpra{eva-
nje in vsi i{~ejo nove, zanesljive
in za prodajo `al predvsem
cenej{e dobavitelje. Pa {e s kon-
kurenco malo pokramljamo,
informacije s trga, prave ali pa tudi
ne, so zelo pomembne in nikoli
ne {kodijo. Pogledali smo si tudi
ponudbo tehnolo{ke opreme,
obiskali »na{e« dobavitelje in z nji-
mi izmenjali vtise o videnem.
Dru`ili smo se tudi s kolegi iz dru-
gih dru`b in enot v Talumu.
V~asih pravi pogovor la`e ste~e
tiso~ kilometrov od doma …

Domen Korde`, PE Livarna

Od 16. do 21. junija 2015 se je
Talum predstavljal na sejmu GIFA
v Düsseldorfu, ki je potekal sku-

paj s sejmi Metec, Thermprocess
in Newcast 2015. Sejem je obiska-
lo 78.000 ljudi iz 120 dr`av, raz-
stavljavcev pa je bilo 2.214. Sejem
je prvenstveno namenjen proiz-
vajalcem ulitkov in opreme za uli-
vanje. Najve~ stikov so zato imeli
predstavniki PE Ulitki in dru`be
Talum Servis in in`eniring. Kar se
ti~e drogov, je bistveno ve~ kup-
cev na jesenskem sejmu Alu mi -
nium, ki je prav tako v Düssel -
dorfu, vendar vsaki dve leti. Na
sejmu sem se pogovarjal pred-
vsem s trgovci iz Izraela, [panije,
Nizozemske in Poljske, pa tudi s
potencialnimi novimi kupci. Na{
paviljon je bil zelo svetel in odprt,
dobro postavljen. Fotografije na
stenah so bile jasne in so obisko-
valcem dajale osnovno informa-
cijo o tem, s ~im se na{e podjetje
ukvarja. Dodatne informacije so
bile na LCD-ekranu s predstavit-
vijo Taluma. Zaradi velikega zani-

manja nam je v~asih zmanjkovalo
prostora za sprejem vseh obisko-
valcev. 

Gregor Jurko, PE Livarna

Iz PE Livarna smo na sejmu GIFA
redno prisotni, ker predstavlja
pomemben stik z obstoje~imi
kupci, obenem pa najcenej{o pot
do novih kupcev. Zame je najpo-
membneje, da pridobivam infor-
macije s trga – o konkurenci, kup-
cih, gibanju premij, splo{nih tren-
dih v panogi in podobno. Pra vo -
~asna informacija je vredna zlata,
kar se je {e posebej izkazalo v zad-
njih dveh letih, ko so se premije
zelo hitro spreminjale. Tokrat so
nas na GIFI obiskali {tevilni kupci
in marsikdo je bil presene~en nad
pestro paleto izdelkov in storitev,
ki jih ponujamo. Menim, da mora-
mo v prihodnosti {e pove~ati raz-
stavni prostor, da bi lahko na{e

{tevilne izdelke predstavili na pri-
merni povr{ini.

Borut Kostanjevec, 
Talum Servis in in`eniring

Talum Servis in in`eniring (TSI)
od leta 2011 aktivno ponuja svoje
storitve tudi zunaj skupine Talum.
Cilj delovanja na zunanjem trgu je
izkori{~anje potenciala (izku{enj,
znanja, kompetenc) ter rast pod-
jetja in razvoj, in to tako po obse-
gu poslovanja, dodani vrednosti,
predvsem pa znanju, kakovosti in
u~inkovitosti. Primerjave lastnih
kompetenc in potreb na trgu
ka`ejo, da imamo najve~ mo` -
nosti za uresni~evanje teh ciljev v
livarski bran`i, natan~neje na
podro~ju litja aluminija. Glede na
zapisano je najve~ji evropski
sejem livarstva in livarske opreme
GIFA za Talum Servis in in`eni-
ring najbolj{a prilo`nost za iska-

STROKOVNI SEJEM

GIFA 2015

GIFA je vodilni strokovni sejem za livarsko tehnologijo na svetu, na kate-
rem se obiskovalci seznanijo z modernimi in inovativnimi re{itvami in
trendi, pomembnimi za livarsko industrijo. Na ogled so {tevilne, v pri-
hodnost usmerjene inovacije in novosti za celotno proizvodno verigo v
livarstvu in klju~ne tehnologije za ekonomi~no rabo energije in virov.
Na sejmu GIFA, ki je potekal med 16. in 20. junijem 2015 v Düsseldorfu
v Nem~iji, se je predstavil tudi Talum. V nadaljevanju navajamo nekaj
vtisov na{ih sodelavcev, ki so bili del sejemskega dogajanja. 

Talumovci na sejmu

PRIPRAVILA: ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ARHIV



ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 8

nje poslovnih partnerjev, spozna-
vanje konkurence ter preverjanje
bran`e (stanje, trendi). TSI se je
na GIFI predstavil na skupnem
Talumovem paviljonu skupaj s PE
Ulitki in PE Livarna. ̂ e upo{teva-
mo, da ve~ino kontaktov vzposta-
vimo z obiski drugih razstavljav-
cev in da re{itve, ki smo jih pred-
stavljali, niso odgovor na informa-
cije s trga, temve~ na prilo`nosti
v skupini Talum, je bil tak na~in
predstavitve optimalen z vidika
stro{kov in u~inkov. Ker pa `eli-
mo postati resen ponudnik
re{itev v tej bran`i, bomo morali
trenutne razvojne projekte, ki so
odgovor na prejeta povpra{eva-
nja zunaj skupine, v bodo~e pred-
staviti samostojno. 
Glavni namen na{e predstavitve
na sejmu je bil preveriti mo`nosti
za prodajo storitev in proizvodov,
ki smo jih razvili za potrebe dru`b
v skupini Talum, najti potencialne
kupce zanje in preveriti, ali je na{a
usmeritev v avtomatizacijo obde-
lave in ~i{~enja odlitkov pravilna.
GIFA je potrdila na{e informacije,

da se kokilno litje in s tem
prilo`nosti za na{e storitve in
proizvode selijo v dr`ave z ni`jo
ceno delovne sile (^e{ka, Slo va{ -
ka, Bolgarija). Poleg kontaktov
livarn iz omenjenih dr`av ali tistih
nem{kih obratov, ki imajo proiz-
vodnjo na ^e{kem, smo dobili
kontakte {e z drugih celin, s
pomo~jo katerih preverjamo, ali
so mo`nosti za prodajo na{ih
nagibnih livnih strojev (ZDA,
Indija, Ju`na Afrika). Pav tako
smo se prepri~ali, da je avtomati-
zacija v livarnah predvsem pri
obdelavi ulitkov v razmahu, o
~emer pri~a rast ponudbe teh
re{itev ter obljubljeni povpra {e -
vanji. Kot `e omenjeno, gre za
re{itve, ki jih v TSI na~rtno razvi-
jamo.
Poleg vseh novih kontaktov in
informacij, ki smo jih pridobili na
sejmu, smo v na{em paviljonu
gostili {e dva kupca in potencial-
ne partnerje, s katerimi smo v sti-
ku `e kar nekaj ~asa. Obe strani
sta prepoznali mo`nosti za poslo-
vno sodelovanje.

Novi kontakti in informacije bodo
pomembno vplivali na aktivnosti,
povezane z delovanjem na zuna-
njem trgu v drugem polletju 2015
ter na dalj{i rok v na{i celotni
dru`bi.

Simona Fre{er, PE Ulitki 

Na sejmu GIFA se je predstavil
tudi PE Ulitki. Na{ namen je bil,
da bi utrdili prepoznavnost in se
za~eli predstavljati zunanjemu
svetu {e tam, kjer nas {e ne pozna-
jo. Pred udele`bo na sejmu smo
si zastavili cilje, in sicer s komer-
cialnega vidika (sre~ati se z obsto-
je~imi in potencialnimi kupci ter
pridobiti nove kontakte) ter s teh-
ni~nega in razvojnega vidika
(preveriti konkurenco, pogledati
novosti na podro~ju livarstva). Od
sejma si obetamo nove posle z
novimi kupci. 
Paviljon je bil tokrat Talumov naj-
ve~ji in hkrati na trenutke tudi
premajhen za vse. To je dobro, saj
ka`e, kje je Talum in koliko ima
pokazati. Ker je bil napis Talum

dvignjen, je bilo na{ paviljon
mogo~e videti ~ez celo razstavno
halo, tako da ga nikomur ni bilo
te`ko najti. Ulitke smo predstavili
z vzorci in novim katalo{kim
materialom. V PE Ulitki smo dali
poudarek na{im izdelkom, saj so
poleg tehnologije, ki jo imamo,
velika referenca, ki govori sama
zase. Na{i obiskovalci so bili `e
obstoje~i kupci, s katerimi smo
obdelali teko~e zadeve in naredili
plane za naprej. Obiskali so nas
tudi potencialni kupci, s katerimi
smo ̀ e bili v stiku in smo na dobri
poti, da za~nemo sodelovati.
Podjetje in izdelke pa smo pred-
stavili tudi kar nekaj nenapoveda-
nim obiskovalcem. Tudi tu si obe-
tamo, da se bo zgodba razvijala
dalje. GIFA je zelo pomemben
sejem, na katerem se predstavijo
in sre~ajo glavni »igralci« v na{i
bran`i. V prihodnosti bi lahko
imeli – glede na na{o rast – ve~ji
paviljon, z vsaj {tirimi omizji za
poslovne sestanke.p

Talum In{titut sledi aktivnostim,
ki so bile zastavljene v Strategiji
skupine Talum za obdobje od
2011 do 2015. Paleto storitev {iri
tudi na podro~je pregledov
delovnega okolja, najprej na seg-
ment fizikalnih meritev na delov-
nih mestih, in sicer na podro~jih
toplotnih obremenitev, hrupa in

osvetljenosti. Del opreme za izva-
janje meritev je nove, preostali del
pa smo zagotovili iz obstoje~e, ki
se sicer uporablja tudi za meritve
na drugem podro~ju. Za potrditev
strokovnosti te dejavnosti je bil
10. julija 2015 opravljen ogled.
Opravila ga je komisija, sestavlje-
na iz treh predstavnikov Di rek to -

rata za delovna razmerja in pravi-
ce iz dela pri Ministrstvu za delo,
dru`ino, socialne zadeve in enake
mo`nosti; ministrstvo je pristojno
za izdajo dovoljenja za delo v
skladu z 11. ~lenom Pravilnika o
dovoljenjih za opravljanje stro-
kovnih nalog na podro~ju varno-
sti pri delu (Uradni list RS, {t.

109/2011, 36/2014). Pregled je
minil brez zapletov in pri~akuje-
mo, da bo pooblastilo izdano sep-
tembra letos. Tako bo lahko
dru`ba Talum In{titut izvajala
nove storitve na podro~ju zagota-
vljanja ustreznega delovnega
okolja za notranji in zunanji trg.p

Talumovci na sejmu

TALUM IN[TITUT

Novo podro~je storitev 
Pregledi delovnega okolja 

DR. MARKO HOM[AK
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Kakovost zunanjega zraka na
podro~ju vrednotenja je oprede-
ljena s koncentracijo onesnaže-
val, tj. koncentracijo snovi v zra-
ku, za katere je verjetno, da imajo
{kodljive u~inke na zdravje ljudi
oziroma okolje. Pri tem imajo izra-
zito obremenjujo~ vpliv zlasti
suspendirani delci v trdnem ali
teko~em agregatnem stanju, ki
zaradi majhne mase lebdijo v zra-
ku. Te delce imenujemo aerosoli.
Lo~imo jih po velikostnih razredih

glede na njihov aerodinami~ni
premer. Manj{i ko so delci, globlje
prodrejo v dihala ter s tem izrazi-
teje vplivajo na zdravje ljudi.
Delci, ve~ji od 10 μm, se ustavijo
v zgornjih dihalnih poteh (nos,
ob nosne votline), manj{i od 10 μm
pa potujejo v spodnje dihalne
poti. Frakcijo grobih lebde~ih del-
cev s premerom med 2,5 in 10 μm
imenujemo PM10. V veliki ve~ini
je glavna komponenta delcev
PM10 ogljik, na tega pa se lahko

vežejo {tevilne primesi. Poleg
ogljika so glavne komponente
delcev {e amonij, sulfat in nitrat,
vendar te komponente z zdrav-
stvenega vidika niso toliko rele-
vantne. Za zdravje ljudi so zlasti
nevarne težke kovine (npr. Pb,
As, Cd in Ni), ki lahko med drugim
s svojim toksi~nim efektom pov-
zro~ijo oksidativni stres in vnetno
reakcijo. 
V družbi Talum In{titut smo od
Agencije Republike Slovenije za
okolje ta mesec pridobili raz{iri-
tev pooblastila za izvajanje obra-
tovalnega monitoringa za ocenje-
vanje celotne obremenitve zuna-
njega zraka na obmo~ju vredno-
tenja. Raz{irjeno pooblastilo nam
poleg obstoje~ega dolo~evanja
vrednosti žveplovega dioksida,
du{ikovih oksidov in frakcije leb-

de~ih trdnih delcev PM10 omo-
go~a in dovoljuje tudi dolo~eva-
nje težkih kovin Pb, As, Cd in Ni
v frakciji lebde~ih trdnih delcev
PM10 v zunanjem zraku, s tem pa
celovitej{e vrednotenje in bolj{i
nadzor kakovosti zunanjega zra-
ka na podro~ju vrednotenja,
skladno z Uredbo o kakovosti
zunanjega zraka (Uradni list RS,
{t. 9/2011, 8/2015). V na{i družbi
s {iritvijo pooblastila sledimo stal-
ni zavezanosti k razvoju in nad-
gradnji portfelja okoljskih stori-
tev, prispevamo k doseganju
visokih okoljskih standardov in
ciljev skupine Talum ter nepo-
sredno in posredno aktivno sode-
lujemo pri celovitem nadzoru nad
kakovostjo zunanjega zraka na
lokalni in nacionalni ravni ter
{ir{e.p

EKO OTOK

Nadzor kakovosti
zunanjega zraka

[e pred zunanjo presojo je bil
junija opravljen tudi vodstveni
pregled obeh sistemov v dru`bah
in dolo~enih slu`bah. V skladu z
zahtevami obeh standardov so
bila na vodstvenem pregledu pre-
gledana naslednja obvezna po -
dro~ ja sistemov:
- realizacija programa za ravnanje

z okoljem ter varnost in zdravje
pri delu {t. 11/13,

- celotna revizija ocen tveganja
okoljskih in varnostnih vidikov
in nov Program {t. 12/15 za
obdobje od 2015 do 2017,

- neskladnosti in priporo~ila z
notranjih presoj ter korektivni in
preventivni ukrepi, njihova
u~inkovitost in ocena izpolnje-
vanja zakonskih zahtev,

- informacije, ki so jih poslale
zunanje zainteresirane stranke,

- obvladovanje delovanja dru`be
oziroma slu`be na podro~ju rav-
nanja z okoljem ter varnosti in
zdravja pri delu s pregledom
zapisov o izrednih in incident -
nih dogodkih,

- realizacija ukrepov s predhod-
nega vodstvenega pregleda,

- druge morebitne spremenjene
okoli{~ine in mo`ne nadaljnje
izbolj{ave.

Na osnovi izvedenega vodstvene-
ga pregleda in izvedene presoje
BVC lahko podamo skupno oce-
no, da sistema za ravnanje z oko-
ljem ter za varnost in zdravje pri
delu delujeta v skladu z zastavlje-
nimi cilji in programi ter ju lahko
opredelimo kot u~inkovita. Tudi
izvedena zunanja presoja je potr-
dila, da sta sistema uspe{no vode-
na in dobro vzdr`evana.p

Uspe{na presoja 

MARKO TRAM[EK
GORAN ABRAMOVI]
MARJAN PILINGER
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

V družbi Talum In{titut, d. o. o., smo pridobili raz{iritev pooblastila za
določevanje težkih kovin v frakciji lebdečih trdnih delcev v zunanjem
zraku PM10. 

Merjenje emisij plinov

DR. MARKO HOM[AK, 
IZTOK TRAFELA

@e {tirinajst let je minilo, odkar smo v dru`bi Talum uvedli standarda za ravnanje z okoljem ISO 14001 ter
varnost in zdravje pri delu OHSAS 18001, 15. in 16. junija letos pa je BVC (Bureau Veritas Certification)
opravil kontrolno presojo obeh sistemov. Zunanja presoja sistema za ravnanje z okoljem ISO 14001 ter
sistema za varnost in zdravje pri delu OHSAS 18001 namre~ poteka enkrat letno, glavna presoja pa se
izvede vsake tri leta. Tokrat so sistema za ravnanje z okoljem ISO 14001 ter za varnost in zdravje pri delu
OHSAS 18001 dva dni presojali {tirje presojevalci. Pregledali so obvladovanje in skladnost z zahtevami
standarda ter zapisali predloge za izbolj{ave v obeh sistemih.



Footgolf se je v Evropi pojavil leta
2009, organizirano pa leta 2012.
Izjemno hitro rasto~ {port so pre-
poznali kot zanimivo novost v
golfskem in nogometnem svetu.

Doda se mu tudi turisti~na nota,
saj golfisti izredno radi potujejo iz
kraja v kraj, kjer lahko u`ivajo v
novi igri. Sama igra je zanimiva za
vse generacije, pogosto ga igrajo
tudi predstavnice ne`nej{ega
spola. 
Organizatorji kongresov in po -
slov nih konferenc ponujajo foot-
golf kot obliko spro{~anja in
zabave na zelenih livadah. V sve-
tu je veliko nekdanjih izjemnih
nogometa{ev in drugih »vipov-
cev«, ki so na{li novo dejavnost za
pre`ivljanje prostega ~asa z izjem-
no dobro pokritostjo tudi v medi-

jih. Ni~ druga~e se ni dogajalo na
Ptuju. Tak{en dogodek, ki je
poleg klasi~nih golfskih turnirjev
potekal ob omenjenem koncu
tedna, je bil po besedah organi-
zatorja in predsednika Footgolf
kluba Ptuj Matije Brodnjaka
odli~na prilo`nost za promocijo
vrhunskih izdelkov podjetja Kre -
a tivni aluminij. Predstavili smo
izdelke iz programov zunanjega
pohi{tva Xtreme Outdoor in
re{itev za odprti prostor. Izjem -
nost izdelkov na eni strani in kon-

centracija ljudi, ki vrhunskost pre-
poznavajo in jo `elijo, ter zao-
kro`enost v kontrastnem okolju
ptujskih zelenic so ponujali dobro
prilo`nost za promocijo. Po na -
pornem, {porta polnem dnevu so
pole`avanje na le`alniku, nagra-
jenem z nagrado red dot, ergo-
nomsko objemanje telesa z
usnjem in po~ivanje na drugih
inovativnih izdelkih podjetja
Kreativni aluminij ustvarjali
ob~utek, ki ga je, po besedah obi-
skovalcev, treba do`iveti.p

Odli~na prilo`nost 
za promocijo 
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Urad Vlade Republike Slovenije
za Slovence v zamejstvu in po sve-
tu je tudi letos pripravil sre~anje
rojakov iz zamejstva, sveta in
domovine. V soboto, 4. julija
2015, je potekalo na Ptuju. 
V sklopu sre~anja je bila v hotelu
Petovio organizirana predstavi-
tev, na kateri so se gospodarstve-
niki s Ptuja in okolice predstavili
predstavnikom izseljencev. Ob tej
prilo`nosti je direktor dru`be

Kreativni aluminij mag. Albert
Koro{ec predstavil tri programe s
poudarkom na mo`nem sodelo-
vanju v okviru razli~nih poslovnih
modelov. 

Pred Mestnim gledali{~em Ptuj je
bilo mo`no preizkusiti kolekcijo
Xtreme Outdoor 2015, tudi
le`alnik, za katerega je podjetje
dobilo nagrado red dot, in drugi
proizvodi podjetja Kreal.p

KREATIVNI ALUMINIJ

Dobrodo{li doma 

GORAN POPOVI]
FOTO: SPLET

Kolekcija Xtreme Outdoor

GORAN POPOVI]
FOTO: SPLET

V soboto, 6. junija 2015, je na igri{~u za golf na Ptuju potekal prvi in
hkrati promocijski turnir v footgolfu. Footgolf je nov {port, ustvarjen z
zdru`itvijo nogometa in golfa. Igra, ume{~ena v naravo, je izjemna pri-
lo`nost, da na urejene zelenice privedemo novo {portno ciljno skupino
v nadvse zanimivih retro obla~ilih. Ob tej prilo`nosti smo promovirali
Talumovo h~erinsko podjetje Kreativni aluminij z uporabni{ko izku{njo.

Kolekcija Xtreme Outdoor
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MOJ DELOVNI DAN

Julija mineva 10 let, odkar sem
leta 2005 kot pripravnik pri{el v
Talum. To ni bilo moje prvo
sre~anje s »fabriko«. Pravzaprav bi
lahko rekel, da sem talumovec ̀ e
od nekdaj. Tukaj je bil zaposlen
`e moj o~e in tudi po njegovi smrti
smo ostali povezani s Talumom,
ki nama je s sestro v ~asu {olanja
finan~no pomagal, kar zelo
cenim. Spominjam se, da smo
domov redno dobivali tudi ~aso-
pis Aluminij, ki sva ga s sestro ved-
no z veseljem prelistala. 
Tisti resni za~etki spoznavanja
Taluma pa segajo v ~as prakti~ ne -
ga usposabljanja. V srednji {oli
sem opravljal prakso v financah,
v ~asu {tudija pa v slu`bi za orga-
nizacijo, kjer sem tudi kasneje
pomagal pri enostavnej{ih delih.
Leta 2005 sem za~el opravljati pri-
pravni{tvo, ki je bilo razpeto med
delovne naloge na podro~ju orga-
nizacije in marketinga.  
Konec leta 2010, tik pred reorga-
nizacijo, sem zamenjal delovno
okolje in pri{el v kadrovsko slu` -
bo, kjer smo se s sodelavci hitro
ujeli. ^e se ozrem nazaj, lahko
re~em, da je delo tukaj mnogo
bolj dinami~no in raznoliko, kar
mi ustreza. Bistvena razlika pa je
v {irini delovnega podro~ja, ki je
tukaj neprimerno ve~ja. 
Svoj tipi~ni delovni dan te`ko
opi{em, saj so moje delovne nalo-
ge precej odvisne od obdobja v

mesecu in od dnevnega dogaja-
nja, ki se mu s sodelavci sproti pri-
lagajamo. Posebnih jutranjih ritu -
alov nimam. Pred slu`bo ponava-
di odpeljem svoja otroka v vrtec,
tako da v pisarno prispem med
sedmo in pol osmo uro. 
Ob prihodu najprej preverim
elektronsko po{to, nato pa se
lotim odprtih zadev. Med moje
delovne zadol`itve poleg opera-
tivnega dela s kadrovskega po -
dro~ja spadajo tudi spremembe,
vezane na sistemizacijo delovnih
mest, razni izra~uni, povezani z
napredovanji in pla~ami, sprem-
ljanje mese~nega izpla~ila in giba-
nja napredovanj ter sodelovanje
pri raznih projektih s kadrovske-
ga podro~ja. Vmes je treba iti tudi
na kak{en sestanek ali predstavi-
tev, konec leta izdelati delovni
koledar ipd. Trenutno sem precej
vpet tudi v naloge, povezane z
uvedbo novega kadrovskega in -
formacijskega sistema v Silkemu,
za katerega prav tako opravljamo
kadrovske storitve.
Pri mojem (na{em) delu je vedno
manj ustaljene rutine, saj se ves
~as pojavljajo novi izzivi. Vse na{e
aktivnosti so povezane z aktiv-
nostmi na drugih podro~jih in
usmerjene v zagotavljanje zadost-
nega {tevila ustrezno usposoblje-
nih sodelavcev, ki bodo znali in
zmogli uresni~evati na{e skupne
cilje in strategijo.p

Zdi se mi, da sem {ele pri{el, 
pa je minilo `e 10 let

AVTOR: DU[AN SKLEDAR 
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Du{an Skledar
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ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Tokrat smo na pogovor povabili
sodelavce, ki so v prvem polletju
letos po podatkih projektne pisar-
ne v okviru slu`be za strate{ki raz-
voj, ki spremlja to podro~je, podali
najve~ inovativnih predlogov. Za ni -
malo nas je, na katera pod ro~ ja
se njihovi inovativni predlogi na na -
{ajo, koliko od teh jih bo realizira-
nih v praksi in kak{en je po njiho-
vem mnenju prispevek, ki ga ino-
vativna dejavnost prina{a podjetju.
Smo ustvarili okolje, ki je dovolj
inovativno, in kaj bi se {e dalo sto-
riti? Vse to tokrat po izku{njah
akterjev.

INTERVJU

Bogdan Kores, PE Rondelice

Janez Vogrinec, Revital

Jo`e Pal~i~, Talum Servis in in`eniring

Peter Kropec, Kreativni aluminij

Sre~ko Horvat, Talum Servis in in`eniring

Inovativnost
kot 
druga~en
pogled 
na izdelek,
storitev ali
tehnologijo
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Na katera podro~ja se va{i ino-
vacijski predlogi nana{ajo in
kateri se vam zdijo najpomem-
bnej{i?

Sre~ko Horvat:
V prvih {tirih mesecih leta 2015
sem podal 14 inovacijskih pred-
logov. Nana{ajo se na razne pri-
prave, ki jih uporabljamo za sesta-
vo in izdelavo kon~nih izdelkov.
Med te predloge sodijo: z dodat -
nim le`ajem na pogonski gredi
me{alnikov za me{anje betona,
izdelava priprave za upogibanje
ro~ajev za razli~na orodja, izdela-
va podstavkov za vpenjalne gla-
ve, izdelava priprav za izdelavo
razli~nih sider. 

Janez Vogrinec:
Moje izbolj{ave se nana{ajo na:
ekologijo, varstvo in zdravje pri
delu, izbolj{anje pri sortiranju
odpadkov, ureditev ekolo{kih
otokov, ureditev strojev in naprav
in izbolj {ave zanje, vi{insko
merilno napravo za tovorna vozi-
la, izbolj {a ve pri kanalizacijskem
sistemu, prometnem re`imu,
izvajanje naro~il odvoza odpad-
kov, vklju~ no z vso dokumenta-
cijo, ki sprem lja odpadek, obra -
~a lno na pravo, lovilnike ma{~ob,
sortiranje in prodaje odpadne
elektri~ne in elektronske opreme
(OEEO) in talne ozna~be na oto-
kih. 

Jo`e Pal~i~:
Moji predlogi se na na {ajo na
razli~na podro~ja in razli~ne stva-
ri. Predvsem rad napi{em predlo-
ge, v katerih vi dim mo`nost, da
bo podjetje z njihovo realizacijo
lahko privar ~e va lo. Ker sem teh-
ni~en tip ~loveka, se med zapisa-
nimi predlogi ve~krat znajdejo
tudi taki s tega podro~ja. 

Kenan Ahmetovi}:
V podjetju Talum Servis in in`eni-
ring sem se zaposlil pred kak{nim
letom z namenom, da pomagam
pri vzpostavi sistema kakovosti,
uvajanju korekturnih ukrepov in
posledi~no izbolj{av kakovosti
na{ih izdelkov, zato so moji pred-
logi v ve~ini povezani s tem pod -

ro~jem. Predlogi, ki sem jih podal
in bi jih `elel izpostaviti, so: rav-
nanje z ostanki plo~evin, gumira-
nje podpornih koz (da se barva
na izdelkih ne po{koduje), uved-
ba kartic za bele`enje ur za izdel-
ke, ki se popravljajo (statis ti -
ka/uvajanje ukrepov za pre pre ~e -
vanje napak), skladi{~enje in evi-
dentiranje priprav, kontrolna pri-
prava za luknje in svedre, izbolj -
{ava postopka spajanja grelnih
spiral in pletenic … Nekaj inova-
cijskih predlogov je povezanih
tudi s stroji in napravami, ki jih
izdelujemo sami.  

Peter Kropec:
Ve~ina mojih predlogov se –
odkar sem zaposlen v Kreativnem
aluminiju – nana{a na program
CMD v smislu izvirnosti oblike, ki
daje prostoru vsebino, prispeva h
kakovosti bivanja ter sledi viziji
razvoja pametnih mest. V sodelo-
vanju s poslovnimi partnerji sou-
stvarjamo dru`abne prostore
Kreal®: centre medgeneracijske-
ga dru`enja, otro{ka igri{~a,
u~ilnice v naravi, zunanje fitnese,
tr`nice … V tem letu sem podal
14 predlogov, ki se ve~inoma
nana{ajo na nove izdelke, kot so:
serija ko{ev za smeti iz aluminija,
narejenih v celoti iz Krealovih
profilov in sestavnih delov, serija
aluminijastih loncev ve~jih di -
menzij za ro`e ali okrasne rastline
za zunanjo in notranjo uporabo,
razviti so bili popolnoma novi
nastavki za spajanje aluminijastih
profilov, ki jih bomo v nadaljeva-
nju uporabljali tako za parkovno
opremo kot za zunanje fitnese in
podobne sklope. Nekaj predlo-
gov se nana{a tudi na druga
podro~ja. Za partnerska podjetja
so bile podane tehni~ne iz bolj -
{ave in celovite re{itve, kako z
na{o opremo re{iti neki problem.
Med temi predlogi je aluminijasto
stojalo z vpetim pleksi steklom
kot zaslon pred skenerji na leta-
li{~ih. V tem primeru sem moral
upo{tevati posebno zahtevo
hrva{kega naro~nika, da morajo
biti vsi deli stojala izrecno izdelani
iz aluminija, da se ne bi pojavljale
motnje v delovanju skenerja.

Bogdan Kores:
Predlogov si `al ne zapisujem,
zato lahko na{tejem le nekaj tistih,
ki so mi najbolj ostali v spominu,
ker so se porodili v zadnjem ~asu
ali pa so mi v pomo~ pri vsako-
dnevnem delu. Spremembe ozi-
roma predlogi se nana{ajo na
stroje in naprave, ki jih uporablja-
mo v proizvodnji ozkega traku.
Med zame bolj pomembne pred-
loge {tejem izdelavo posebnega
orodja za pnevmatsko kladivo, s
katerim prebijamo EMP-~rpalko
na pe~i, predlog za izdelavo barv-
nih karton~kov za ozna~evanje
razli~ne kakovosti odpada in
predlog za izdelavo odcejevalne
mre`e za kerami~ne filtre. To je le
nekaj predlogov, za katere lahko
re~em, da so nam olaj{ali delo in
ga naredili bolj varnega.

Kako se ~loveku sploh porodi
ideja?

Sre~ko Horvat: 
Do idej za izbolj{anje pridem
takrat, ko je treba izdelati izdelek,
a si mora{ najprej narediti pripra-
vo, s katero lahko natan~no izde-
la{ izdelek. Za izdelavo priprav je
potrebno znanje, ki sem si ga pri-
dobival pri raznih delih. Dodatna
znanja sem po kon~ni poklicni
{oli pridobival {e na srednji strojni
{oli, ker sem si pridobil naziv
strojni tehnik. Pridobljeno znanje
vsak dan uporabljam na delov-
nem mestu. Z inovacijami sem se
soo~al `e v preteklosti. Leta 2008
sem bil na [tajerski gospodarski
zbornici nagrajen s srebrnim in
bronastim priznanjem. Menim, da
je z dobro pripravo narejenega
pol dela.

Janez Vogrinec: 
Pri vsakodnevnem delu raz mi{ -
lja{ o bolj{ih in la`jih delovnih raz-
merah. Ko dela{, vidi{ drug, bolj{i
na~in opravljanja tega dela in nap-
ne{ male sive celice. Pri delu, ki
ga z veseljem opravlja{, se ti poro-
di bolj{a ideja.

Jo`e Pal~i~:
V {ali sem ̀ e ve~krat dejal: le grem
po »fabriki« ali delavnici in ̀ e opa-

zim, kje bi lahko kaj izbolj{ali, pri-
var~evali, naredili bolje. Seveda je
treba imeti odprte o~i, predvsem
pa biti prisoten z mislimi in ideje
se kar same porodijo. Tako ~lovek
opazi, katere stvari se bi dalo
izbolj{ati, narediti ceneje, hitreje,
bolj moderno, bolj prijazno do
okolja in morda v ve~je zadovolj-
stvo uporabnika …

Kenan Ahmetovi}:
Ideja se porodi, ~e ~lovek ves ~as
razmi{lja, kako bi lahko kaj izdelal
bolje, bolj kakovostno in cenovno
ugodneje. Vsako stvar je torej
mogo~e izbolj{ati, samo vpra {a-
n je je, ali bo inovacija glede na
stro{ke sprejemljiva. Definitivno
je treba razmi{ljati {ir{e, saj ~e se
uvede neka izbolj{ava, potegne
za seboj nekaj stro{kov za reali-
zacijo, vendar pa je pomembno,
da se ti stro{ki dolgoro~no povr-
nejo. To je poglavitni namen vsa-
ke inovacije.

Peter Kropec:
Pri mojem delu se porodi ideja za
izbolj{anje iz potrebe po nekem
novem izdelku ali po iskanju teh-
ni~nih re{itev za re{itev nekega
problema. Vse pogosteje namre~
sodelujemo z raznimi podjetji, ki
se pri svojem delu sre~ujejo z
nenehnimi izzivi in te`avami, ki
so – kot sem `e omenil – osnova
za izbolj{ave. Seveda pa je pre-
malo, da ima{ pred seboj neki
problem, tudi ideja oziroma
re{itev se ne porodi sama od sebe.
Ve~inoma je treba vlo`iti veliko
truda in ~asa, da se neki problem
zadovoljivo re{i, pri tem pa je tre-
ba gledati tudi cenovni vidik ozi-
roma to, da je re{itev cenovno
sprejemljiva. Pri re{evanju pro-
blemov z inovativnostjo je treba
imeti veliko znanja in izku{enj z
razli~nih podro~ij, brez tega je
te`ko ali pa ostane ideja samo na
papirju.

Bogdan Kores:
Pri delu ve~krat naleti{ na kak{no
oviro ali pa je delo samo nevarno
in zahtevno, zato si poskusi{
pomagati na razli~ne na~ine. Pri
sebi premlevam razli~ne mo` no -
sti za izbolj{anje, in ko mislim da

»Seveda je treba imeti odprte o~i, predvsem pa biti prisoten z mislimi in ideje se
kar same porodijo.« Jo`e Pal~i~
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je neka stvar dobra, jo zapi{em in
podam kot predlog.

Kako pa je bilo z inovativno
dejavnostjo pred prestrukturi-
ranjem Taluma? 

Sre~ko Horvat:
Mislim, da so bile neko~ inovacije
bolje ovrednotene, kot so danes. 

Janez Vogrinec:
Ko sem pri{el v takratni TGA, se
je inovacijska dejavnost bolj malo
spodbujala. Zadnje ~ase pa je
pohvalno, da delavci pobude in
predloge povedo in jih v ve~ji
meri uresni~ujemo. 

Jo`e Pal~i~:
Odkar sem v podjetju (ve~ kot
~etrt stoletja), sem se ukvarjal z
inovativnostjo in izbolj{avami.
Zdi pa se mi, da temu neko~
nismo namenjali tako velike
pozornosti in smo tudi zato kako
izbolj{avo premalokrat spravili na
papir. [e posebej se spominjam
dveh nekdanjih sodelavcev,
Antona Marolta in Alojza Kelca, ki
sta `e v zaslu`enem pokoju in ju
posebej cenim, saj sta naredila
marsikatero izbolj{avo (oba sta
imela veliko znanja in izku{enj) in
sta bila tako vzgled in vzor vsem
nam. Omeniti pa moram tudi moji
dve nekdanji vodji, Srdana
Mohori~a in Janeza Kiseljaka.
Oba sta posebej cenila in
spo{tovala, ~e je kdo podal kak
predlog za izbolj{avo.

Kenan Ahmetovi}:
To te`ko ocenim. Kot sem `e
omenil, sem v Talumu zaposlen
komaj leto dni in ne vem, kako je
bilo prej, lahko pa mirno povem,
da v na{em obratu delavce neneh-
no spodbujamo k temu. 

Peter Kropec:
Menim, da so danes za inovatorje
bolj{e razmere. Vsak lahko poda
inovativni predlog, in ~e je zani-
miv za podjetje, je povabljen, da
ga predstavi. Talum s svojo {irino
ponuja veliko mo`nosti za inovi-
ranje.

Bogdan Kores:
Inovacijska dejavnost danes je
precej bolj{a kot neko~. Vem, da
smo tudi takrat imeli dobre ideje,

vendar se o tem ni toliko govorilo
in se spodbujalo. Danes lahko
re~em, da se zadeve precej spre-
minjajo in da se temu na~inu raz-
mi{ljanja daje precej ve~ji pouda-
rek. 

Se vam zdi, da je okolje za
kreativce dovolj spodbudno?

Sre~ko Horvat:
Okolje je dovolj spodbudno, saj
vodstvo strmi k ~im ve~ji inova-
tivnosti. Obenem bi se zahvalil
vsem, ki me spodbujajo, mi
pomagajo in cenijo moje iz bolj -
{ave. 

Janez Vogrinec:
Ja, ljudje smo se za~eli zavedati,
da lahko z inovacijami izbolj{amo
delovno okolje.

Jo`e Pal~i~:
Ja, je, in velik poklon predsedniku
uprave, ki se zelo zaveda pomena
inovativnosti v podjetju in daje
poseben poudarek temu podro~ -
ju, spodbuja vse zaposlene in ima
verjetno najve~ zaslug, da smo
med drugim dobili dan inovativ-
nosti. 

Kenan Ahmetovi}:
Definitivno. Okolje je ve~ kot
spodbudno in verjamem, da se s
takim trendom lahko {e marsikaj
spremeni – na bolje.

Peter Kropec:
Sam sem imel sre~o, da sem ved-
no delal v okolju, v katerem je bila
zaradi narave tehnolo{kega pro-
cesa prisotna potreba po izbolj -
{evanju in odpravi napak. Pri tem
so nenehno nastajali novi inova-
tivni predlogi. Menim, da je v
proizvodnem okolju {e veliko
mo`nosti za razne izbolj{ave v
smislu zni`anja stro{kov oziroma
optimiranja proizvodnih proce-
sov. V okolju kreative in dizajna
pa spodbud nikoli ne zmanjka.

Bogdan Kores:
Menim, da je okolje spodbudno,
vendar bi se dalo narediti {e ve~
(pa s tem ne mislim samo nagra-
jevanja).

Koliko od teh inovacij bo reali -
ziranih v praksi?

Sre~ko Horvat:
V praksi so se realizirale vse ino-
vacije. Med njimi je tudi nekaj teh-
nolo{kih izbolj{av. 

Janez Vogrinec:
V mojem primeru ve~ kot polovi-
ca predlogov. 

Jo`e Pal~i:
@al se vsi inovativni predlogi v
praksi ne realizirajo oziroma se iz
razli~nih vzrokov ne realizirajo
dovolj hitro. Pojavlja se tudi
vpra{anje, ali dovolj obvladujemo
vse predloge, glede na to, da jih
je ~edalje ve~.

»Okolje je dovolj spodbudno, saj vodstvo strmi k ~im ve~ji inovativnosti.« Sre~ko Horvat

Peter Kropec, Kreativni aluminij

Bogdan Kores, PE Rondelice

Sre~ko Horvat, Talum Servis in in`eniring
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Kenan Ahmetovi}:
Mislim, da se jih bo realizirala veli-
ka ve~ina. 

Peter Kropec:
Ve~ina predlogov je `e bila reali-
zirana bodisi kot prototip bodisi
kot prodajni artikel, ve~ina pa je
prepoznana kot poslovna ideja in
kot taka je lahko realizirana ob
prvem naro~ilu. 

Bogdan Kores:
Po podatkih in iz prakse vem, da
je realiziranih predlogov vsaj 70
odstotkov.

Kak{en bo po tvojem pris pe -
vek od teh predlogov?

Sre~ko Horvat
Po mojem bo prispevek dober,
nekaj na kraj{i rok, nekaj na dalj{i.
Priprave se namre~ hranijo in jih
je mo`no uporabiti vedno, ko se
ponovi proizvodnja izdelka, za
katerega je priprava `e izdelana.

Janez Vogrinec:
^e ocenjujem od 1 do 5, odli~en.

Jo`e Pal~i~:
Na dolgi rok zagotovo velik. ^e
pogledamo in analiziramo samo
predloge, ki sem jih sam podal, in
jih nekako ovrednotimo samo
»~ez palec«, vidimo, da prispevek
ni zanemarljiv.

Kenan Ahmetovi}:
Vsekakor se bo privar~evalo
nekaj denarja, ker bo manj popra-
vil, kak{en bo ta prihranek, pa
te`ko ocenim. 

Peter Kropec:
Za program CMD so bili skoraj vsi
proizvodi razviti z inoviranjem in
jih `e prodajamo na trgu pod
lastno blagovno znamko Kreal,
bodisi kot sklope re{itev za odprti
prostor bodisi kot posamezne
izdelke. V dru`bi Kreativni alumi-
nij torej z lastnim znanjem in ino-
vativnostjo ustvarjamo vedno
nove proizvode, s katerimi nasto-
pamo na trgu, dobivamo vedno
nove ponudbe drugih podjetij za
skupni razvoj. Vsega tega brez
inoviranja ne bi bilo.

Bogdan Kores:
Nikoli nisem ra~unal, a mislim, da
je prispevek kar velik. Na neka-
terih mestih je manj{a poraba
materialov, manj aluminija se
izlo~i v odpad. Upam si trditi, da
je zaradi predlogov, ki se na na -
{ajo na varnost pri delu, tudi kak
dan manj bolni{ke odsotnosti.

Kje {e vidite mo`nosti za izbolj -
{ave?

Sre~ko Horvat:
Mo`nosti za izbolj{ave je veliko,
samo videti jih je treba in v praksi
realizirati. 

Janez Vogrinec:
Vsak ima na svojem delovnem
mestu mo`nost izbolj{av. Pred la -
gam tudi izobra`evanja za bolj
u~inkovito sortiranje odpadkov,
ker ~e je odpadek sortiran, zanj
dobimo pla~ilo. Mo`nosti so tudi
na infrastrukturnem podro~ju. 

Jo`e Pal~i~:
Mo`nosti vidim {e veliko, na vseh
podro~jih. Vedno rad poudarim,
da skoraj ni~ ni tako dobro, da ne
bi moglo biti {e bolj{e. 

Kenan Ahmetovi}:
Mo`nost za izbolj{ave vidim na
vseh podro~jih, potrebne je le
malo volje vsakega posameznika. 

Peter Kropec:
Mo`nosti za izbolj{ave so na vsa-
kem koraku, vedno pa je treba
gledati stro{kovno izvedljivost in
prispevek. Obnovljivi viri energi-
je, racionalizacija porabe razli~ -
nih virov, nove tehnologije, novi
materiali in kompoziti, novi pri-
stopi in organizacijski postopki k
posameznim dejavnostim – v
vsem tem so {e velike rezerve.

Bogdan Kores:
Tisti, ki `eli in ho~e nekaj iz -
bolj{ati ali narediti, o tem neneh-
no razmi{lja, ~e k temu doda{ {e
nekaj spodbude (moralne in
finan~ne), pa je mo`nost za uspeh
{e ve~ja. Mislim, da ni stroja ali
naprave, na katerem ne bi bilo
mogo~e ~esa izbolj{ati, najti je tre-
ba samo pravo idejo.

Kako bi v Talumu {e dodatno
lahko spodbujali kreativnost?

Sre~ko Horvat:
Talum bi dodatno lahko spodbu-
jal kreativnost, ~e bi bili predlogi

in inovacije bolje ovrednoteni, saj
je za dru`bo vsaka izbolj{ava kori-
stna.

Janez Vogrinec:
Predlagam dodatno stimulacijo,
pa ni nujno, da je finan~na, lahko
je v obliki obiskov sejmov, stro-
kovnega izleta ali ekskurzije ...

Jo`e Pal~i~:
Veliko sodelavcev meni, da bi
lahko Talum dodatno spodbujal
inovativnost morda tudi z malo
ve~jimi nagradami. Veseli pa me,
da inovativnost postaja na~in dela
in razmi{ljanja ~edalje ve~ zapo-
slenih v Talumu.

Kenan Ahmetovi}:
Mislim, da je spodbude ve~ kot
dovolj. Ne vem, ali v katerem koli
drugem podjetju do tak{ne mere
spodbujajo kreativnost kot pri
nas. 

Peter Kropec:
Kreativnost se da spodbujati na
razli~ne na~ine. Razli~na podjetja,
ki smo jih inovatorji obiskali, se
tega razli~no lotevajo. Ena od idej
je aktivno sodelovanje vsakega
inovatorja (ki poda za dru`bo
stro{kovno zanimivo idejo s
ciljem, da bi bil prispevek ve~ji)
v razvojnem timu, ki bi ga usta-
novili v podjetju in bi v
dolo~enem roku moral idejo pri-
peljati do realizacije. S tem bi dali
ve~ te`e posameznikom, ki poda-
jajo ideje, in jim s~asoma z rednim
sodelovanjem v razvojnih timih
omogo~ili napredovanje na zah-
tevnej{a delovna mesta oziroma
nabiranje dodatnih znanj po vzo-
ru tujih podjetij. S tem bi se spod-
buda na podro~ju kreativnosti
prav gotovo pove~ala, bolj inova-
tivni pa bi bili tudi bolj stimulira-
ni.

Bogdan Kores:
Menim, da je smer, v katero gre
Talum, prava. Predlagal bi {e ve~
delavnic za spodbujanje kreativ-
nosti zaposlenih, predvsem tistih,
ki doslej niso podajali predlogov
in idej. Pri nagrajevanju bi lahko
ve~krat izra~unali gospodarsko
korist, kar sedaj ni praksa.p

Jo`e Pal~i~, Talum Servis in in`eniring

Janez Vogrinec, Revital
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Dopoldanski del kongresa je bil
namenjen predstavitvi novih
ambasadorjev znanj ter izmenjavi
dobrih praks s podro~ja povezo-
vanja in prenosa znanja v organi-
zacijah. Darja Vodu{ek Vti~ je v
svojem prispevku predstavila
kadrovsko {tipendiranje kot pri-
mer dobre prakse v Talumu.
Izpostavila je, da je {tipendiranje
ena klju~nih oblik spoznavanja in
pridobivanja novih, mladih sode-
lavcev. Tega smo se v Talumu
zavedali ̀ e zelo zgodaj, saj so bile
prve kadrovske {tipendije pode-
ljene `e daljnega leta 1964.
Popoldanski del kongresa je bil
namenjen sve~ani podelitvi pri-
znanj ambasador znanj, referen-
ca, mentor ter u~e~a se organiza-
cija (learning brand). Predsednik
uprave Taluma, ki je lani postal
eden izmed prvih ambasadorjev
znanj, je letos podelil priznanje
referenca Eriku Samsi, {tudentu
ekonomije, ki je {tudijsko prakso

opravljal v dru`bi Kreativni alu-
minij pod mentorstvom mag.
Alberta Koro{ca. Erik Samsa je bil
za prejemnika reference izbran
med vsemi dijaki in {tudenti, ki so
v zadnjem letu v Talumu opravlja-
li prakso ali {tudentsko delo. Mag.
Albert Koro{ec je za svoj prispe-
vek na podro~ju mentorstva pre-
jel priznanje mentor. 
Talum je certifikat u~e~a se orga-
nizacija prejel `e lani. Konec lan-
skega leta smo uspe{no prestali
tudi presojo, zato smo bili na
sve~ani podelitvi eden izmed
prvih dveh prejemnikov plakete
u~e~a se organizacija. Plaketa
potrjuje, da so na{e prej{nje gene-
racije na podro~ju prenosa znanj
postavile dobre temelje.   
Danes je znanje ena na{ih temelj-
nih vrednot, zato je na{a naloga,
da skupaj gradimo na teh temeljih
ter jih {e naprej dograjujemo in
razvijamo.p

KREATIVNI ALUMINIJ

Na sejmu v
Luksemburgu

Znanje,
ena izmed Talumovih temeljnih vrednot

DU[AN SKLEDAR
FOTO: SPLET

Podelitev certifikata u~e~a se organizacija

Slovenski paviljon

Na Brdu pri Kranju je 3. junija pod
okriljem Life Learning Academie
potekal `e drugi akademsko-
gospodarski kongres AEC 2015. 

Skupaj s {e tremi slovenskimi
podjetji smo se predstavili na raz-
stavnem prostoru pod okriljem
Luksembur{ko-slovenskega
poslovnega kluba (LSBC). Na sej-
mu se je predstavilo skupaj 339
podjetij in organizacij iz 24 dr`av.
Mi smo se ga udele`ili, da bi pri-
dobili poslovne partnerje –
zastopnike in distributerje za na{e
tri prodajne programe: program
svetil, program luksuznega po -
hi{tva Xtreme Outdoor Collection
ter program urbane opreme in
otro{kih igral Kreal. Gre za zah-
teven trg tako imenovane {ir{e
regije, v katero je vklju~enih pet
regij: belgijska Valonija, Veliko
vojvodstvo Luksemburg, franco-
ska Lorena ter nem{ki zvezni
de`eli Porenje-Pfal{ka in Posarje.
Na na{em razstavnem prostoru so
bili prisotni tudi obiskovalci iz
{tevilnih drugih dr`av, med dru-
gim s Poljske, Nizozemske, iz
Mad`arske in Tur~ije. V dveh
dneh smo imeli {tevilne razgovo-
re s potencialnimi partnerji. Upa -
mo, da se bo njihovo zanimanje
za na{e izdelke razvilo v poslovno
sodelovanje.p

Podjetje Kreativni aluminij se je 17.
in 18. junija 2015 udele`ilo med-
narodnega sejma Great Region
Business Days 2015 v Luksem -
burgu.

MAGDA UR[I^ RUPREHT
FOTO: MAGDA UR[I^ RUPREHT

KONGRES
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SVET DELAVCEV IN SVET ZAPOSLENIH

Volitve

PRIPRAVILA: NENSI BA[IN
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Svet delavcev Talum d.d.
Prve aktivnosti za izvedbo volitev
so se za~ele ̀ e konec maja: objava
sklepa o razpisu volitev in sklepa
o izvedbi pred~asnih volitev, sle-
dila je objava kandidatne liste in
kon~no {e objava obvestila o
dolo~itvi voli{~. 
V petek, 19. junija 2015, so imeli
zaposleni v Talumu mo`nost
izvoliti 13 predstavnikov v svet
delavcev. Z novimi volitvami je
bila delavcem, prej zaposlenim v
odvisnih dru`bah Skupine Talum
in od 1. maja dalje zaposlenim v
poslovnih enotah Taluma, d. d.,
zagotovljena mo`nost izvolitve
svojih predstavnikov in s tem
zagotovitev zastopanosti v Svetu
delavcev Talum d.d.
Volitve so potekale v skladu z
Zakonom o sodelovanju delavcev
pri upravljanju. Organizirane so
bile tako, da je bil delovni proces
~im manj moten. Da bi vsem
delavcem zagotovili mo`nost
udele`be na volitvah, so 16. junija
potekale tudi pred~asne volitve. 
Od 675 volilnih upravi~encev se
je volitev udele`ilo 352 delavcev,
s ~imer je bil kvorum – udele`ba
vsaj polovice vseh delavcev z
aktivno volilno pravico – izpol-
njen. Najslab{a je bila volilna ude-
le`ba zaposlenih v PE Livarna, in
sicer le 27-odstotna, iz drugih
poslovnih enot pa se je volitev
udele`ilo nekaj ~ez 50 odstotkov
upravi~encev. 
Posebna zahvala za uspe{no izve-
dene volitve gre ~lanom in ~lani-
cam volilnih organov ter njihovim

namestnikom in namestnicam, ki
so prostovoljno opravljali to funk-
cijo, vodili volitve, skrbeli za nji-
hovo zakonitost in se anga`irali
za volilno udele`bo.
Volivci so izmed 21 predlaganih
kandidatov izvolili naslednjih 13
novih ~lanov Sveta delavcev
Talum d.d.: Peter Marini~ iz PE
Ulitki, Davorin Lubej iz PE Alu mi -
nij, Ven~eslav [kerget iz Kadrov -
ske slu`be, Silvo Predikaka iz 
PE Rondelice, Gorazd Fi{er iz 
PE Ulitki, Bogdan Kores iz 
PE Ron delice, Du{an Brglez iz
Informatike, Stanislav Horvat iz
PE Livarna, Miran [alamun iz 
PE Aluminij, Janez Tominc iz 
PE Rondelice, Majda Zadravec 
iz Strate{kega razvoja, Nenad Kar -
dum iz PE Aluminij in Lilijana
Lon~ari~ iz Ra~unovodstva.
V skladu z Dogovorom o sodelo-
vanju zaposlenih pri upravljanju
v Skupini Talum so ~lani Sveta
delavcev Talum d.d. po funkciji
tudi ~lani Sveta zaposlenih
Skupine Talum.
V petek, 10. julija, je potekala kon-
stitutivna seja sveta delavcev.
Konstituiranje je bilo uspe{no, ni
pa uspela izvolitev predsednika
in namestnika predsednika, saj
nobeden od predlaganih kandi-
datov ni dobil predpisane mini-
malne podpore ~lanov, tj. naj-
manj polovico glasov vseh izvo-
ljenih ~lanov sveta delavcev.
Konstitutivna seja se bo nadalje-
vala v petek, 17. julija, na njej pa
bodo ponovno glasovali o kandi-
datih za predsednika in izvolili
njegovega namestnika.

Svet zaposlenih 
Skupine Talum
Volitve v Svet zaposlenih Skupine
Talum so potekale vzporedno z
dejavnostmi za izvedbo volitev v
Svet delavcev Talum d.d. 
Postopek se je za~el s sklici zbo-
rov delavcev, ki so bili objavljeni
na oglasnih deskah posameznih
dru`b. Zbori in s tem volitve pred-
stavnikov zaposlenih v d. o. o.-jih
so potekali med 9. in 16. junijem.
Vsi zaposleni v posamezni dru`bi
Skupine Talum so imeli na zborih
oziroma delnih zborih delavcev
pravico in mo`nost, da glede na
{tevilo zaposlenih v dru`bi izvo-
lijo enega oziroma v dru`bi Talum
Servis in in`eniring, d. o. o., dva
predstavnika v Svet zaposlenih
Skupine Talum.
Domala vse odvisne dru`be ozi-
roma njihovi zaposleni so si bili
`e v postopku kandidiranja v svoji
odlo~itvi enotni, saj so predlagali
za izvolitev po enega kandidata.
Izvoljeni ~lani Sveta zaposlenih
Skupine Talum so: Marjeta Zu pa -
ni~ v dru`bi Kreativni aluminij,
d. o. o., Janez Vogrinec v dru`bi
Revital, d. o. o., Boris Bedenik v
dru`bi Talum In{titut, d. o. o.,
Bojan Emer{i~ v dru`bi Talum
Izparilniki, d. o. o., Jo`ef Lovenjak
in Janez Kiseljak v dru`bi Talum
Servis in in`eniring, d. o. o.,
Fran~ka Sagadin v dru`bi Vargas-
Al, d. o. o., Thomas Pulko v dru`bi
Vital, d. o. o., in Nevenka Pulko
v dru`bi Vrtnarstvo Revital, d. o. o.  
Zahvala za uspe{no izvedene
volitve gre ~lanom delovnih pred-

sedstev zborov delavcev posa-
meznih odvisnih dru`b, ki so
vodili zbore delavcev in skrbeli za
njihovo zakonito izvedbo.
V petek, 10. julija, je bila izvedena
konstitutivna seja Sveta zaposle-
nih. ^lani so izvolili predsednika
in njegovega namestnika ter potr-
dili poslovnik, s katerim urejajo
na~in in potek dela sveta. V
naslednjem mandatu bosta delo
sveta vodila Janez Kiseljak kot
predsednik in Jo`ef Lovenjak kot
njegov namestnik, oba iz dru`be
Talum Servis in in`eniring, d. o. o.

Zaklju~ek
Oblikovanje delavskih voljenih
predstavni{tev je, skladno z zako-
nom, izbirna pravica in ne
dol`nost delavcev. Svet delavcev
Talum d.d. je oblikovan in izvo-
ljen na podlagi Zakona o sodelo-
vanju delavcev pri upravljanju
(ZSDU), Svet zaposlenih Skupine
Talum pa je oblikovan in deluje
na podlagi ter v skladu z Do go -
vorom, ki so ga 4. januarja 2011
sklenili Svet delavcev Talum d.d.,
SKEI, Konferenca sindikatov Ki -
dri ~evo in vse dru`be Skupine
Talum.
Preko Sveta delavcev in Sveta
zaposlenih, ki sta pomembna
partnerja v dialogu z vodstvom,
se uresni~uje kolektivna pravica
sodelovanja delavcev pri upra-
vljanju, medsebojno obve{~anje
in spremljanje poslovanja, razvoja
in ̀ ivljenja v posamezni dru`bi in
v vseh dru`bah skupaj.p

30. junija letos je prenehal mandat dotedanjega Sveta delavcev Talum
d.d. Kidri~evo in mandat Sveta zaposlenih Skupine Talum.
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V okviru obeh programov KROP
smo zaposlili 13 novih mladih
sodelavcev. V raziskovalnih sku-
pinah so sodelovali tudi zaposleni
iz Taluma, katerih raziskovalno
delo je bilo delno sofinancirano
({tirje sodelavci). Skupna vred-
nost sofinanciranja iz obeh pro-
gramov KROP je zna{ala okoli
500.000 evrov. Talum je v okviru
projektov KROP okrepil in po -
mla dil svojo strokovno ekipo, s
pozitivnimi u~inki na obseg in
intenziteto razvojno-raziskoval-
nega dela. Pripravo vloge na
MGRT, zelo zahtevno vodenje
do kumentacije, koordinacijo sku -
pine raziskovalcev, poro~anje in
izdajo zahtevkov za sofinancira-
nje smo uspe{no izvedli v Stra te{ -
kem razvoju. V vsebinskem delu
izvajanja raziskav so bili vklju~eni
strokovnjaki iz razli~nih proiz-
vodnih okolij, v administrativnem
delu izvedbe programa pa so akti-
vno sodelovali tudi sodelavci iz
strokovnih slu`b.
Program KROP 2013 se je izvajal
leta 2014 in se uspe{no zaklju~il
konec februarja 2015. Cilj progra-
ma je bila izvedba razli~nih razi-
skav, v katere smo vklju~ili sedem
mladih, visoko izobra`enih sode-
lavcev in tri izku{ene strokovnja-

ke iz skupine Talum, ki so prev-
zeli vlogo mentorjev. Razis ko -
valno skupino smo vpisali na
ARRS kot »Raziskovalna skupina
Talum KROP 2013«. Program je bil
usmerjen predvsem na prou~eva-
nje litja aluminijskih ulitkov, teh-
nologijo izdelave izparilnih plo{~
za hladilno tehniko, strojegradnjo
in razvoj ponudbe tehnolo{kega
znanja, raziskave laboratorijskih
metod {ir{ega in delovnega oko-
lja, informacijskih sistemov ter
energijske u~inkovitosti. Skupaj
je bilo realiziranih 10 razvojno-
raziskovalnih nalog. Razvojno
delo je zahtevalo veliko kreativ-
nosti in u~inkovito komunikacijo
raziskovalcev s {tevilnimi stro-
kovnimi skupinami, kot so tehno-
logi, oblikovalci in tr`niki. 
Delo raziskovalne skupine je
potekalo pod vodstvom mag.
Avgusta [ibile in je vklju~evalo
ve~ razli~nih strokovnih podro~ij,
na katerih so bili dejavni razisko-
valci, in sicer: ra~unalni{tvo in
informatika, materiali, proizvod-
ne tehnologije in sistemi, meha-
nika, kemijsko in`enirstvo, eko-
nomija, snovanje oziroma obliko-
vanje, elektri~ne naprave ter kon-
struiranje. 

Projekti:
- pove~anje tehni~ne in tehno-

lo{ke u~inkovitosti proizvodnje,
- razvoj in integracija novih izdel-

kov v proizvodnjo, v sodelova-
nju s kupci,

- razvoj in uvajanje novih postop-
kov litja, 

- aplikativni razvoj tehnologije
roll bond,

- razvoj ponudbe tehnolo{kega
znanja,

- optimiranje tehnolo{kega pro-
cesa za serijsko proizvodnjo
zunanje bivalne opreme, v sode-
lovanju z zunanjim partnerjem,

- razvoj nove, tr`no zanimive
strojne opreme,

- razvoj nabora storitev na
podro~ju raziskav materialov,
{ir{ega in delovnega okolja,

- raziskava modela u~inkovite
elektronske izmenjave podat -
kov s partnerji in informacijskim
ERP-sistemom Infor LN podjetja
Talum, d. d.,

- razvoj in definiranje novih
u~inkovitih tehnik, metod in
metodologij modeliranja po -
slov nih procesov pri razvoju
informacijskega sistema.

Kako KROP 2013 vidijo 
raziskovalci 

Tin~ek Benko
V okviru KROP-a sem raziskoval
model u~inkovite elektronske
izmenjave podatkov (angl. elec-
tronic data interchange, EDI) s
partnerji in informacijskim siste-
mom ERP Infor LN podjetja
Talum, d. d. Menim, da realizacija
projekta lahko izbolj{a konku-
ren~nost sistema. Integracija EDI-
poslovanja v informacijskem
sistemu Infor LN odstrani potrebo
po trenutni zunanji programski
opremi (Darwin) za obdelovanje
elektronskih sporo~il. Vsa do -
hodna in odhodna EDI-sporo~ila
bi zaposleni obdelovali s po -
mo~jo uporabni{kih sej v infor-
macijskem sistemu Infor LN.
Projekt ocenjujem kot uspe{en.
Uspelo nam je ustvariti testna
EDI-sporo~ila, ki so se v informa-
cijskem sistemu Infor LN pravilno
uvozila in izvozila. V Infor LN smo
s pomo~jo modula za EDI-poslo-
vanje uspe{no nastavili vse
potrebne parametre za konverzi-
jo med zunanjimi in hi{nimi (angl.
in-house) formati EDI-sporo~il. S
pomo~jo projekta sem pridobil
bolj{i pregled nad procesi v EDI-
poslovanju in njihovo implemen-
tacijo v praksi. 

David Ro`marin
V projektu KROP je bil predmet
raziskovanja iskanje re{itev in
optimiranje sistemov za ures ni ~i -
tev novih prilo`nosti tr`enja alu-
minijastih izdelkov z vi{jo dodano
vrednostjo, kar smo tudi dosegli.
Moj prispevek zajema razvoj
modularnega transportnega siste-
ma, kjer sem skrbno dolo~il
dimenzije embala`e z upo{teva-
njem vseh ergonomskih vidikov
za najve~je mo`no {tevilo kombi-
nacij po{iljanja embala`e z izdel-
ki. Razvil in oblikoval sem kon-
strukcije nove generacije zunanje
bivalne opreme, imenovane

KROP,
krepitev raziskovalne dejavnosti v Talumu

V Talumu v zadnjih letih veliko vlagamo v razvoj lastnih re{itev na
podro~ju inovativnega snovanja novih proizvodov, tehnologij in storitev.
Integracija lastnega znanja in raziskovalnih dose`kov v proizvodne in
poslovne procese je temelj za pove~evanje dodane vrednosti posamez-
nih programov in donosnosti podjetja kot celote. Intenziviranje razvoj-
no-raziskovalnega dela delno sofinanciramo tudi s pomo~jo programov
KROP 2012 in KROP 2013 (Krepitev razvojnih oddelkov v podjetjih), ki
se izvajajo v okviru Ministrstva za gospodarski razvoj in tehnologijo
(MGRT). Namen programov KROP je krepitev razvojne funkcije v podjetjih
z zaposlovanjem in usposabljanjem raziskovalcev in razvojnikov za polni
delovni ~as v novih ali raz{irjenih interdisciplinarnih razvojno-raziskoval-
nih skupinah.

»Talum je v okviru projektov KROP okrepil in po mla dil svojo strokovno ekipo, 
s pozitivnimi u~inki na obseg in intenziteto razvojno-raziskovalnega dela.«

BLA@ TROPENAUER
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

REPORTA@A

Evropski socialni sklad



ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 19

Xtreme Outdoor Collection 2016
(XOC2016); vse skupaj je na ravni
razvoja in testiranja. Delo je zaje-
malo razvoj za konstruiranje
izdelkov in delo z razli~nimi vir-
tualnimi orodji. Raziskal sem tudi
pogoje za konstruiranje (3D-
modeliranje) in izdelal prototipne
delavni{ke risbe zunanje bivalne
opreme. Pomagal sem tudi pri
uvajanju postopkov v industriali-
zacijo (vzpo stavljanje proizvod-
nih sistemov oziroma proizvod-
nje) za omenjeno zunanjo bivalno
opremo. Pri vsem tem sem sode-
loval v timu z zunanjim poslov-
nim partnerjem.  
Menim, da se je moj prispevek k
projektu kazal v lu~i iskanja
re{itev, raziskovanja sistemov in
razvoja, s katerimi je mogo~e
zvi{ati raven tr`enja aluminijskih
izdelkov z vi{jo dodano vrednost-
jo, in je koristen za dobro prihod-
nost Taluma.  

Klemen Gaj{ek
Naloge, ki sem jih prejel v projek-
tu KROP, so bile usmerjene pred-
vsem na podro~je, s katerim se
vsak dan sre~ujem v podjetju, in

sicer nizkotla~no in gravitacijsko
litje ter izdelava pe{~enih jeder.
Namen naloge je bil spoznati tudi
druge postopke litja, kot je viso-
kotla~no litje, in tehnologije litja,
ki se v zadnjem ~asu na trgu vse
bolj uveljavljajo (squeeze cas -
ting). Cilj je bil ~im bolje spoznati
razli~ne tehnologije, jih med
seboj primerjati in oceniti, katera
tehnologija prevladuje oziroma
katero tehnologijo najve~ upora-
bljamo. Pri izdelavi pe{~enih
jeder sem prav tako raziskoval
razli~ne postopke in jih primerjal
med seboj. Najbolj sem se osre-
doto~il na postopek cold box, ki
ga uporabljamo tudi pri proizvod-
nji ulitkov. Pri tem postopku gre
za izdelavo pe{~enih jeder v hlad-
nem, kjer se me{anica kremen ~e -
vega peska in veziv utrdi pod tla-
kom zraka in utrjevalca v nekaj
deset sekundah. Imel sem mo` -
nost sodelovati pri razvojnih pro-
jektih, ki so zajemali izdelavo
novih orodij za postopek cold
box, ter nastavljati in optimirati
parametre na stroju za izdelavo
pe{~enih jeder. 

Zagotovo ima realizacija projekta
za podjetje pozitiven vpliv.
Raziskave in spoznanja, ki sem jih
dobil pri projektu, je v praksi
dobro poznati. Dolo~ene procese
sem res dobro spoznal in se
ogromno nau~il, kar mi bo v pri-
hodnje pri{lo {e kako prav.
Zavedam se, da je za napredova-
nje in osebnostno rast posamez-
nika vedno treba iti naprej, spo-
znavati in se u~iti nove stvari,
komunicirati z drugimi in deliti
svoje izku{nje, kajti to je po
mojem mnenju klju~no za uspeh. 

Janko Fer~ec
V okviru projekta KROP sem
sodeloval pri razvoju in integraciji
novih izdelkov v proizvodnjo, v
sodelovanju s kupci. Moja naloga
je bila raziskava tehnologij prede-
lave ozkega in {irokega litega tra-
ku, ki ju proizvajamo v podjetju.
V nalogi sem raziskal trg poten-
cialno zanimivih izdelkov iz alu-
minijastih trakov. V velikem {tevi-
lu kon~nih izdelkov se namre~
uporabljajo trakovi iz aluminija
debeline od 0,2 do 3 mm, ki se
proizvedejo s tehnologijo hladne-

ga valjanja. V projektu sem bil
zadol`en za to, da za potencialno
najzanimivej{e izdelke razi{~em
tehnologijo izdelave oziroma
procesne parametre. 
Po mojem mnenju je najve~ja
dodana vrednost projekta za pod-
jetje analiza izdelkov, ki imajo
visoko dodano vrednost. V razi-
skavi sem dolo~il potencialno
zanimive izdelke oziroma tako
imenovane ni{ne izdelke, za kate-
re bi proizvajali valjane trakove iz
na{ega proizvedenega litega tra-
ku. Za te izdelke sem dolo~il pro-
cesne parametre, iz katerih je
mogo~e zasnovati proizvodno
linijo.
Uspe{nost projekta v tej fazi je
zelo te`ko objektivno oceniti, saj
aktivnosti {e potekajo. S sodelo-
vanjem pri tem projektu sem pri-
dobil veliko tehnolo{ko-razvoj-
nega znanja na podro~ju alumi-
nijske industrije. 

Kre{imir Gori{ek
Predmet raziskovanja je bil razvoj
in integracija novih izdelkov v
proizvodnji v sodelovanju s kupci
ter aplikativni razvoj tehnologije

Raziskovalci po datumu zaposlitve in izobrazbi

Priimek in ime Datum zaposlitve Strokovna izobrazba Stopnja sofinanciranja
Klara Sitar 17. 2. 2014 univ. dipl. in`. kem. teh. 50 %
Klemen Gaj{ek 7. 4. 2014 mag. in`. strojn./2. bol. st. 50 %
Janko Fer~ec 5. 5. 2014 doktor znanosti (strojni{tvo) 50 %
Kre{imir Gori{ek 1. 7. 2014 mag. gosp. in`. str./2. bol. st. 50 %
David Ro`marin 1. 7. 2014 mag. in`. obl. izd. ./2. bol. st. 50 %
Maja [kerget 4. 8. 2014 mag. ekon. in posl. ved/2. bol. st. 50 %
Tin~ek Benko 27. 8. 2014 univ. dipl. in`. ra~. in inf. 50 %
Marko Hom{ak 3. 12. 1993 doktor znanosti 25 %
Bo{tjan Koro{ec 2. 12. 1996 magister znanosti 25 %
Karmen [ibila 17. 11. 1993 magistrica znanosti 25 %

Tin~ek Benko in Maja [kerget Janko Fer~ec, Kre{imir Gori{ek in David Ro`marin
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roll bond. Raziskal sem zunanje
okolje organizacije in dejavnike,
ki vplivajo na poslovno idejo za
proizvodnjo LED-svetil. Glede na
delitev zunanjega okolja organi-
zacije sem naredili analizo o`jega
in {ir{ega okolja. Pri analizi o`jega
zunanjega okolja, analizi odje-
malcev, sem dobil informacije o
tem, kdo so na{i odjemalci (orga-
nizacije) in kateri med njimi so
prednostni. Poglobil sem se v
dejavnike, ki vplivajo na nakupno
vedenje organizacij, predvsem
stanje gospodarstva in ceno elek-
tri~ne energije, ki je relevantna pri
uporabi svetil.
Glavni element toplotnih prenos-
nikov je s tehnologijo roll bond
izdelana plo{~a. V povpra{eva-
njih so bili definirani potrebne
tehni~ne lastnosti toplotnih pre-
nosnikov za hlajenje baterij in
na~in povezave v avtomobilski

hladilni sistem. Glede na zahtevo
po novem pozicioniranju vhoda
in izhoda sem v ta namen spre-
menil geometrijo kanalov hladil-
ne plo{~e in razvil vmesnik dru-
ga~ne oblike. Pri tem je bilo treba
upo{tevati tudi ̀ e omenjeno zah-
tevo po prepovedi premaknitve
pritrditvenih lukenj na plo{~i. 
Tak{ni projekti so ob uspe{nem
vodenju za podjetje lahko velike
mo`nosti, ki jih lahko smiselno
uporabimo. Takih projektov si
`elim {e ve~ in jih tudi ve~
pri~akujem. 
Po eni strani sem vesel prilo`nost
sodelovati v projektih in hvale-
 ̀ en zanjo, po drugi strani pa ~utim
tudi veliko odgovornost, ki mi je
bila zaupana. 

Klara Sitar
Moja naloga v projektu KROP je
bila razviti nabor storitev na

podro~ji raziskav materialov
{ir{ega in delovnega okolja.
Ukvarjala sem se validacijo alumi-
nij-silicij-bakrovih zlitin in
dolo~itvijo merilne negotovosti.
Sodelovanje podjetja pri projektu,
kot je KROP, prinese {tevilne
nove izku{nje, kar je seveda zelo
dobrodo{lo. S tem zagotavlja
dodano vrednost podjetja, prav
tako pa prilo`nost za {tevilne
nove mlade sodelavce, da
za~nejo svojo karierno pot.
Projekt je stekel uspe{no, saj smo
uresni~ili zadane naloge in cilje.
Pridobili smo nekatere nove
izku{nje, predvsem pa povezali
razli~na podro~ja v podjetju v
celoto.

Maja [kerget
V sklopu KROP-a sem sodelovala
pri dveh projektih, in sicer Razvoj
ponudbe tehnolo{kega znanja in

Razvoj in integracija novih izdel-
kov v proizvodnjo, v sodelovanju
s kupci. Pri prvem projektu je bil
glavni cilj zasnova optimalne
metode za potek vpeljave ponud-
be za tehnolo{ko re{itev poten-
cialnim kupcem, na drugem pa
raziskati najpogosteje uporablje-
ne metode za odlo~anje o investi-
cijskih projektih ter prednosti in
slabosti uporabljenih metod. 
Menim, da realizacija projekta
predstavlja la`ji nadzor in tran-
sparentnost izvedbe projektov. 
Projekt ocenjujem kot uspe{en.
Predstavila sem splo{no metodo
za vpeljavo ponudbe na izbranem
primeru tehnolo{ke re{itve –
Talum Decoring. Prav tako sem
dobila vpogled v pripravo inve-
sticijskih na~rtov v skupini Talum
ter predstavila mo`nost uporabe
novih metod – odlo~itvenih krite-
rijev za investicije v podjetju.p

Vedno ve~ kolesarskih nav du -
{encev poganja pedala, maraton
Poli na Ptuju pa je {e veliko ve~
kot sre~anje takih navdu{encev,
saj gre za prijetno dru`enje, odli~ -
no organizacijo, vrhunski kulina-
ri~ni u`itek in kolesarko traso, ki
se za~ne v urbanem okolju,
potem pa se vije po neokrnjeni
naravi okoli{kih gri~ev. Najdalj{a
trasa poteka mimo Saku{aka pri
Jur{incih, kjer je bil rojen Janez
Puh, slovenski izumitelj in proiz-
vajalec vozil. Del tega je mogo~e
opaziti tudi na enem izmed
kro`i{~, kjer je postavljen njegov
izum.  
Skupina Talumovih kolesarjev se
je tudi tokrat udele`ila maratona
in bila razgla{ena za naj{tevil~ nej -

{o skupino, saj je imela prijavlje-
nih kar 736 kolesarjev. @e po tra-
diciji je organizator, kolesarski
klub Perutnina Ptuj, pripravil ve~
tras, in sicer: Poli snack (2 km),
mini Poli maraton (21 km) in maxi
Poli maraton (52 km). Kolesarji
smo imeli lepo vreme, le veter je
nagajal in povzro~al te`ave pri
kolesarjenju v klanec. 
Na maraton so pri{li kolesarji iz
vse Slovenije in tudi iz tujine, saj
je bilo zaslediti ve~ tujih registr-
skih oznak. 
Da smo se lahko udele`ili tega naj-
ve~jega {portno-rekreativnega
dogodka v Sloveniji, gre zahvala
upravi Taluma in sindikatu SKEI
Talum, ki sta nam omogo~ila, da
smo lahko bili del tega dogajanja.p

POLI MARATON

Talumovci znova 
naj{tevil~nej{a kolesarska skupina

SLAVKO KRAJNC
FOTO: SLAVKO KRAJNC

Maraton Poli se je v svojih ~astitljivih 13 letih uveljavil kot najve~je in
najbolj prepoznavno kolesarsko dogajanje v Sloveniji. Kolesarji smo se
zbrali v najstarej{em mestnem jedru na Ptuju. ^eprav pravijo, da je 13
nesre~no {tevilo, nam je bilo v soboto, 13. junija, vreme naklonjeno.
Zbralo se je ~ez 4300 rekreativnih kolesarjev. Na ptujskih ulicah je bilo
kljub vro~emu vremenu `e od jutranjih ur `ivahno. 

Prijavno mesto
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V vro~ih dneh se priporo~a, da
omilite svoj re`im treninga in se
posvetite dopolnilnim vsebinam,
za kar vam druga~e vedno zmanj-
ka ~asa.

Termoregulacija
Proces termoregulacije ali urav-
navanja telesne temperature je
zelo zapleten in povsem avtoma-
tiziran proces, na kar zavestno ne
moremo veliko vplivati. ̂ love{ko
telo se ohlaja na ve~ na~inov, naj-
bolj o~iten in u~inkovit na~in pa
je znojenje. Znoj, ki je na ko`i,
izpareva in s tem se porablja
toplota v telesu. Pri ohlajanju tele-
sa gre predvsem za to, kako
uspe{no se odvede toplota, ki na -
staja kot stranski produkt proiz-
vodnje telesne energije. Inten ziv -
nej{a ko je aktivnost, ve~ toplote
se sprosti in intenzivnej{e mora
biti tudi znojenje.
^e se telo pregreje, nam najprej
drasti~no pade telesna sposob-
nost, pojavijo se glavobol, zme-
denost itd. Vse to so znaki, ki jih
ne gre spregledati, saj vodijo do
vro~inskega udara. Zadeve ne
smemo zanemarjati, saj se lahko
nepazljivim teka~em zgodi kaj
hitro.
Zanimivo je, da se vro~inski udar
pogosteje pojavlja na kraj{ih, bolj
intenzivnih tekih. Na maratonih je
proces malce po~asnej{i zaradi

ni`je intenzivnosti, tako da lahko
uspe{no reagiramo, {e preden
nastanejo te`ave zaradi pregreva-
nja telesa. 

Preventiva
Vro~inski udar na treningu lahko
prepre~imo tako, da izberemo
dnevu primerno aktivnost. Opra -
vi mo lahkoten kraj{i trening, na
tek se odpravimo zgodaj zjutraj,
ko je zrak {e sve`. Pomaga nam
tudi, da te~emo po terenih, ki niso
prezahtevni in izpostavljeni son-
cu. Tek po gozdu je za poletje
idealna izbira. Veliko lahko nare-
dimo tudi s primernimi obla~ili.
Manj ko se oble~emo, la`e telo
oddaja toploto. ^e ste navajeni
med tekom nositi kapico, naj bo
lahka in zra~na. 
Pregrevanje telesa je skoraj vedno
povezano z dehidracijo telesa. V
vro~ih poletnih dneh je zadosten
vnos teko~ine zelo pomemben,
primarno kot podpora telesu, ki
pospe{eno izgublja teko~ine
zaradi znojenja. Zadostna hidra-
cija je pomembna tudi zaradi dru-
gih dejavnikov. Dehidrirane mi{i -
ce so manj elasti~ne, zato se lahko
prej pojavijo kr~i ali la`je po{kod-
be, prav tako se znatno podalj{a
~as regeneracije. Telo v~asih
potrebuje tudi do 48 ur, da pov -
sem nadomesti ~ezmerno izgu-
bljeno teko~ino v mi{i~nih celi-

cah. V praksi to pomeni, da ~e se
na tek odpravimo dehidrirani,
lahko {e nekaj dni ~utimo posle-
dice nespameti, ~eprav z intenziv-
nostjo nismo pretiravali.
Za uspe{no prepre~evanje dehi-
dracije moramo v vro~ih dneh
popiti dva do tri litre teko~ine, da
nadomestimo izgubljeno. Tiste
dneve, ko nameravate te~i, se lah-
ko vnos {e pove~a za 20 odsto-
tkov, poleg vode pa je treba
vna{ati {e minerale, ki omogo~ajo
normalno delovanje organizma.
Minerale lahko zau`ijemo s hra-
no, v naravnih sokovih ali v pri-
pravljenih {portnih napitkih. Z
vnosom ne pretiravajte, ampak
dve do tri ure pred treningom
zau`ijte tak{en napitek, da se bo
telo podprlo za pove~an napor.
Med treningom in po njem morate
spet poskrbeti za zadosten vnos
teko~ine, ki je lahko v obliki izo-
tonikov.

Kopalni{ki test 
Svetujemo, da na enega izmed
vro~ih dni opravite kopalni{ki
test. To pomeni, da se stehtate
pred tekom in po njem. Preden
greste na tek, se povsem goli steh-
tajte in zapi{ite vrednost. Nato
opra vite uro zmernega teka in se
spet povsem goli stehtajte. Raz li -
ka v te`i pomeni izgubo telesnih
teko~in. Da bi bil test kar najbolj

natan~en, med njim ne smete piti
oziroma v telo vna{ati hrane ali
pija~e. Z izvedbo tak{nega testa
boste natan~no ugotovili, koliko
teko~ine morate po treningu
nadomestiti, da dolgoro~no ne
ustvarite dehidracije. To ne po -
me ni, da morate takoj po treningu
popiti ve~ litrov napitkov, ampak
morate v naslednjih 24 urah
poskrbeti, da vnesete potrebno
koli~ino izgubljenih teko~in.
Kopalni{ki test je dobro opravljati
ve~krat in si zapisati tudi vremen-
ske razmere (temperatura, vla` -
nost). S tak{no evidenco boste
svoje telo bolje spoznali in se znali
prilagoditi vsem razmeram. To je
zelo pomembno, ~e se odpravlja-
te na maraton ali v tak kraj in v
takem ~asu, da so mo`ne vi{je
temperature in visoka vla`nost. V
Sloveniji je s tega stali{~a proble-
mati~en maraton v Radencih, kjer
so konec maja temperature `e
visoke, ob tem pa panonski zrak
in veter mo~no izsu{ita telo. Tam
je {tevilo intervencij re{evalne
slu`be znatno ve~je kakor na dru-
gih prireditvah. Vzrok za to sta
dehidracija in nevarnost vro~in -
skega udara. 

Dopolnilna vadba 
Tako dehidracijo kot toplotni
udar je mo`no povsem prepre~iti.
Zavedati se je treba, da je v vro~ih

ZDRAVO TALUM

Vadba v vro~ih dneh 

PRIPRAVILA: DARJA VODU[EK VTI^
VIR: WWW.POLET.SI/REKREACIJA/VAD-
BA-V-VROCIH-DNEH
FOTO: SPLET

Kot ka`e, se nam letos spet obeta pravo poletje. Dopust pre`ivite pri-
jetno, ob tem pa ne pozabite na redno vadbo, ki naj bo vseeno malo
prilagojena. Ne glede na to, da je ~lanek namenjen teka~em, lahko
informacije pridejo prav oziroma se prenesejo tudi na druga podro~ja. 



Krvodajalci v juniju:

Maks Kostanjevec, 51-krat
Milan Prapotnik, 99-krat
Robert Bezjak, 34-krat
Zlatko Intiher, 45-krat
Andrej Golob, 29-krat
Matev` Mohorko, 74-krat 
Franc Prelog, 45-krat
Nada Cimerman, 29-krat
Leon Pi{ek, 38-krat
Dragica Leskovar, 59-krat
Dejan Vojsk, 16-krat
Mirko [o{tari~, 30-krat
Janez Vogrinec, 27-krat
Branko Kro{l, 72-krat
Ivan Bab{ek, 24-krat
David Vre~ko, 29-krat
Jo`e Pal~i~, 17-krat
Franc Zajc, 85-krat

Aleksander Krajnc, 31-krat
Franjo Mihela~, 40-krat
Anton Planin{ek, 56-krat
Anton Per{uh, 32-krat
Sre~ko Cajnko, 49-krat
Roman Plohl, 13-krat
Jo`ica Junger, 20-krat
Janko Vindi{, 29-krat
Bo{tjan Le{nik, 62-krat
Stanislav [irec, 40-krat
Andrej Sven{ek, 7-krat 
Anica Horvat, 28-krat
Marjan Anderli~, 68-krat 
Marjan Kri`anec, 16-krat 

Novinci pri krvodajalskih 
akcijah 
Kevin [o{tari~, 2-krat
Vid Ciglar, 3-krat
Nejc [enki{, 3-krat

Daniel La~en, 3-krat
Franjo Levstik, 4-krat
Denis Ju{i~, 5-krat

Statistika odvzemov krvi oziro-
ma {tevilo udele`encev po
posameznih mesecih za prvo
polletje leta 2015:
januar: 34 odvzemov
februar: 29 odvzemov
marec: 34 odvzemov
april: 37 odvzemov
maj: 43 odvzemov

Junija je bilo skupaj 38 odvze-
mov krvi.

V prvem polletju leta 2015 je bilo
215 odvzemov, kar je 62 odvze-
mov ve~ kot v enakem obdobju
lani (od januarja do junija), ko je
bilo 153 odvzemov. Zavest, da
lahko pomagamo drugim, v nas
{e `ivi. Zbrati je treba le malo
poguma, da se nam pridru`ite {e

drugi sodelavci. ^e se po~utite
zdrave in izpolnjujete pogoje za
darovalca krvi, zakaj pa ne?
Prispevajmo nekaj najbolj drago-
cenega, nekaj, ~esar raziskoval-
cem {e ni uspelo sinteti~no prido-
biti v laboratoriju, kar raste v nas,
kar mi pridelamo in lahko huma-

no podarimo drugemu, za njego-

vo zdravje in re{itev `ivljenja. Pri

tem si lahko pomagamo le ljudje

med seboj. 

Hvala vsem za sr~nost in podar-

jeno teko~ino `ivljenja! 
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dneh telo `e obremenjeno, zato
za vadbo izberite primerno vse-
bino. Kot teka~i imate neizmerno
paleto dopolnilnih vaj, ki lahko
dolgoro~no pripomorejo k u~in -
kovitej{emu teku. Eno tak{no
podro~je je vadba tehnike teka, ki
je lahko zelo u~inkovita. Z vadbo
tehnike razvijamo specifi~no
teka{ko mo~, ki nam pomaga k
bolj {emu, hitrej{emu teku. Tak -
{na vadba bi morala biti sestavni
del treninga vsakega teka~a, pa
naj je zunaj vro~e ali mraz. Drugi
sklop dopolnilne vadbe je
splo{na vadba mo~i, za kar si
poleti te`ko vzamemo ~as. Ob
vro~ih dneh je v kombinaciji z
malo teka odli~na alternativa fart-
leku ali dalj{im tekom. Predvsem
pa je zelo priporo~ljivo, da preiz-
kusite {e druge {portne panoge,
ko razmere za tek niso idealne.
Plavanje je poleti vsekakor zelo
osve`ujo~a dejavnost, tudi na
kolesu vro~ina ni tako huda, saj
nas velika zra~na masa, skozi
katero se gibljemo, uspe{no hla-
di. Tudi sprotni vnos teko~ine je
na kolesu veliko la`ji in logisti~no
manj zahteven kot pri teku. 

Dopust
Teka~i, na dopustu ne pretiravajte
s treningom, saj se tako ne boste
dosti spo~ili. Po~nite druge stvari,
telo vam bo zelo hvale`no.
Dopust je ~as, da se posvetite
stvarem, za katere med letom
nimate ~asa. Preberite kak{no
knjigo, nau~ite se kaj novega,
razi{~ite kak{en nov kraj. Lahko -
ten tek vsak drugi dan in nekaj
pospe{evanj vas bodo nekaj ted-
nov obdr`ali v teka{ki pripravlje-
nosti. Va{i najbli`ji bo do najbolj
hvale`ni, ~e jim boste namenili
kak{no uro svojega ~asa ve~ kot
obi~ajno.p

AKTIV KRVODAJALCEV TALUM

Podarimo teko~ino `ivljenja 

MARJETKA LEDINEK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Obvestilo krvodajalcem, zaposlenim v dru`bah skupine Talum,
v Silkemu in Praliku 
Krvodajalska akcija v juliju bo v torek, 28., in ~etrtek, 30. julija 2015,
med 7. in 11. uro na transfuzijskem oddelku ptujske bolni{nice.
Pridru`ite se dru`ini krvodajalcev.

Daniel La~en Franc Zajc Vlado Gregorec, upokojenec Taluma, je kri
daroval 112-krat.

Krvodajalske akcije se je udele`il tudi Talumov upokojenec Vlado Gre -
gorec, ki je kri daroval `e 112-krat.
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LAHKOTNI SVET

Otroke smo peljali 
v svet eksperimentov in izumov

Vrtec Videm 
(skupina Sne`inka) 
v Hi{i eksperimentov 
Talum nam je za nagrado podaril
prevoz, malico in ogled Hi{e
eksperimentov, kjer so za nas pri-
pravili {e dogodek s temo
Zobologija. Da bi nam bilo {e
lep{e, nas je gospa Suzana Lep
[imenko ob tej prilo`nosti prija-
zno povabila na ogled Dr`avnega
zbora. Skupaj z njenim mo`em sta
nam ogled tudi organizirala. V
Dr`avnem zboru so nas lepo spre-
jeli, nam o njem marsikaj razlo`ili
in nam ga kolikor je bilo mogo~e
tudi razkazali. Lahko re~em, da
smo u`ivali v ogledih in eksperi-
mentiranju, le vo`nja tja in nazaj
je zaradi zastojev dooolgo trajala.
Pa smo kak{no rekli in zraven
zapeli in se sre~ni in zdravi tudi
vrnili nazaj na Videm. Iskrena
hvala vsem, ki ste nam vse to
omogo~ili!

Ana Trafela 

OŠ Kidričevo, podružnica
Lovrenc na Dravskem Polju
U~enci O[ Lovrenc na Dravskem
polju so dan pred po~itnicami
obiskali Hi{o eksperimentov in se
odli~no zabavali. Izlet so si pri-
slu`ili na nate~aju Lahkotni svet.

Alenka Brumen 

Otroci Vrtcev Ptuj so obiskali
`ivalski vrt v Ljubljani
Otroci Vrtcev Ptuj so obiskali
`ivalski vrt in se prav tako zelo
zabavali. Izlet so si prislu`ili na
nate~aju Lahkotni svet. 

Iris Kos

Osnovna {ola Ljudski vrt,
podru`nica Grajena
Tudi [umarka iz aluminija in alu-
minijastih jogurtovih pokrov~kov
se je zna{la med nagrajenimi
izdelki projekta Lahkotni svet. Za
nagrado so u~enci dobili enodne-
vni izlet v Ljubljano z obiskom
Hi{e eksperimentov. Na ta izlet se
bodo septembra odpravili u~enci
tretjega, ~etrtega in petega razre-
da, ki so sodelovali pri nastanku
[umarke in njenega naravnega
okolja (dreves, ptic, ro`ic). 

O[ Olge Megli~ 
Na prireditvi ob zaklju~ku {olske-
ga leta na O[ Olge Megli~ je bila
rde~a nit predstave aluminij.

OŠ Cirkovce
Otroci OŠ Cirkovce se bodo na
izlet odpravili v septembru.p

Konec meseca maja je bil v znamenju zaklju~ka Lahkotnega sveta, saj
smo na osrednjem dogodku razglasili sedemnajst najbolj{ih ustvarjalcev
oziroma skupin in jih nagradili. Otroci iz vrtcev in u~enci do druge triade,
vklju~no z nagrajenci iz O[ Ljudevita Pivka, so si za nagrado prislu`ili
ogled Hi{e eksperimentov, u~enci zadnje triade pa so obiskali razstavo
1001 izum, ki je bila na Gospodarskem razstavi{~u v Ljubljani. ̂ e otroci
niso mogli obiskati izbrane razstave, ker je bila v tistem terminu `e
rezervirana, pa so lahko v protivrednosti izbrali katero drugo destina-
cijo.
Otroci so nam v teh dneh poslali svoje vtise in zahvale, saj smo jim
pri~arali nepozabno dogodiv{~ino. 

PRIPRAVILA: ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ARHIV [OL

Vrtec Videm

Vrtec Ptuj

O[ Olge Megli~



Na pot smo krenili ob pol enih
zjutraj. Izletniki so na avtobusa
vstopili na Ptuju in v Kidri~evem.
Sledila je no~na vo`nja ~ez
Hrva{ko. Vo`nja po avtocesti
bratstva in enotnosti je hitro mini-

la in `e smo pri Bratkovcih
pre~kali srbsko mejo. @al sta zara-
di neveljavnih dokumentov dva
potnika morala avtobus zapustiti.
Uredili smo, da sta na meji ujela
avtobus, ki vozi na redni liniji od

Beograda do Zagreba in Ljublja -
ne. Pot smo nadaljevali proti
Sremski Mitrovici mimo Rume do
kraja Irig. Na vzpetini na ju`nih
obronkih Fru{ke gore stoji pravo-
slavni samostan Novo Hopovo.
Na parkiri{~u smo se okrep~ali s
sendvi~i in osve`ilnimi napitki ter
se podali na ogled samostana.
Predstavil nam ga je tamkaj{nji
pop. Izvedeli smo, da je bil samo-
stan ustanovljen v za~etku 16. sto-
letja kot lastnina despota \or|a
Brankovi}a. Nova cerkev, pos-
ve~ena sv. Nikoli, je bila zgrajena
leta 1576. Novo Hopovo je eden
najla`e dostopnih fru{kogorskih
samostanov, ki je zaradi arhitek-
ture, izobra`evalne vloge, boga-
timi zgodovinskimi, kulturnimi,
verskimi in politi~nimi dogodki
eden najpomembnej{ih samosta-
nov v Vojvodini.  
Samostan Novo Hopovo so gra-
dili prebivalci Gornjega Kovina
(pri Budimpe{ti), znan pa je bil
kot u~no sredi{~e in {ola za pre-
pisovanje cerkvenih spisov in
knjig. Samostanska cerkev je ena
najve~jih, ki so bile zgrajene v
~asu tur{ke oblasti, arhitektura pa
je primer moravske {ole. V samo-
stanu je izvir pitne vode. Samo -
stan ska cerkev se ne pona{a le z
izjemno arhitekturo, pa~ pa tudi
s freskami, saj so bili slikarji ve{~i
gr{ki umetniki z Atosa – Svete
gore.
Polni vtisov smo nadaljevali pot
proti Novemu Sadu, kamor smo
prispeli v poznih popoldanskih
urah. Sledil je ogled srednjeve{ke
trdnjave Petrovaradin, ki je bila
zgrajena leta 1692. Imenovali so
jo tudi donavski Gibraltar ali »grad
na skali, ~vrst kot vera«. Danes so

v trdnjavi galerije, antikvariati in
prijetni gostinski lokali. Ogledali
smo si {e staro mestno jedro
Novega Sada in znamenitosti:
mestno hi{o, spomenik Sveto zar -
ju Mileti}u, rimskokatoli{ko cer-
kev sv. Marije, Srbsko narodno
gledali{~e, Zmaj Jovina. Po ogle-
du smo se namestili v hotelu
Putnik v sredi{~u mesta. 
Ve~erja nas je ~akala ob 20.00 uri
v bli`nji ~ardi – restavraciji Aqua
Doria tik ob Donavi. Med u`iva-
njem dobrot srbske kulinarike nas
je z `ivo glasbo zabaval tambu-
ra{ki orkester. Po odli~ni ve~erji
smo po `elji lahko nadaljevali
zabavo z obiskom »party ulice« v
centru Novega Sada. Tukaj imajo
{e vedno navado, da se ljudje
odpravijo v mesto na ve~erno
promenado, kjer se ob kavici in
prijetnem klepetu dru`ijo pozno
v no~ tako kot v ~asu avstro-ogr-
ske monarhije, ko so gospodje
oblekli uniforme, dame pa naj-
lep{e obleke, ki so jih imele v svo-
jih omarah.
Zjutraj smo se po obilnem zajtrku
z avtobusi odpravili {e na ogled
Sremskih Karlovcev, mesta z
bogato in pestro kulturno dedi{ -
~i no in tradicijo, kar je posledica
sobivanja {tevilnih narodov.
Sledil je ogled muzeja vinarstva in
~ebelarstva ter degustacija medu,
`ganja in vin v vinski kleti. Pot
proti domu je potekala v obujanju
lepih trenutkov, ki smo jih
pre`iveli skupaj. Na koncu smo
se zahvalili vodi~ema za odli~no
vodenje in organizacijo izleta,
{oferjem pa za varno vo`njo. 

Hvala vsem za prijetno dru`enje.
Vidimo se jeseni!p
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Potepanje po jugu

Maja je sindikat organiziral izlet v Novi Sad. Ogledali smo si samostan
Novo Hopovo na Fru{ki gori ter naselje Sremski Karlovci, kjer smo
poku{ali vino in med.

IGOR JEZA
FOTO: IGOR JEZA
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Kadar ~lovek pozabi nase, zboli,
saj ni kos stresu, svoje pa dodasta
{e nezadovoljstvo in vsakodne-
vna rutina (dom, slu`ba), ki ~aso-
ma postane monotona. Pikniki so
prilo`nost za sprostitev, dru`enje
s sodelavci in sodelavkami ter
{portne aktivnosti.
Leta naredijo svoje, in ~e smo
neko~ na piknikih igrali nogomet
pa ko{arko, danes izbiramo igre,
kot so suvanje kamna, vle~enje
vrvi, pikado, balinanje (petanke)
in kartanje. Najraje kartamo
({nops). Nekateri to vzamejo kot
dru`enje, drugi pa zelo tekmoval-
no. Zadnja leta sem vklju~il {e
balinanje (petanka). Zmaga je za
vsakega ~loveka darilo, {e lep{e

pa je, kadar jo spremlja nagrada.
Prvi, drugi in tretji v kartanju
({nops) tako dobijo pokal, pri
balinanju (petanke) pa medalje.
Zakaj sem se odlo~il vse to zapi-
sati v ~asopis Aluminij? Zato, ker
piknike prirejam `e 18. leto, kar
pomeni, da so polnoletni. Po no -
sen sem, da nam je uspelo tako
dolgo vztrajati. V~asih me kdo
vpra{a, zakaj vlagam toliko ener-
gije. Odgovorim mu, da je trud
popla~an takrat, ko vidim nasme-
jane in zadovoljne obraze svojih
sodelavcev in sodelavk. Piknikov
pa ne prirejam sam, saj mi pri tem
pomagajo sodelavci. Neko~ sta mi
pomagala Emil Munda in Franc
Primo`i~, zdaj `e upokojenca, v

zadnjem ~asu pa mi je v veliko
pomo~ Milan Dre ven {ek. Brez
njih ne bi bilo piknikov.  
Pikniki niso namenjeni temu, da
bi se pogovarjali o slu`benih
zadevah, gre za sprostitev in raz-
vedrilo. Priredimo jih navadno ob
koncu tedna in se posku{amo ~im
bolj prilagoditi sodelavcem, ki
delajo v izmenah. Upam, da mi je
z zapisom uspelo navdu{iti tudi
tiste sodelavce in sodelavke, ki se
piknikov ne udele`ujejo, da se
nam drugo leto pridru`ijo.
Pridite, imeli se bomo super! In
ne pozabite na to, kdo pe~e naj-
bolj{e pe~enke! 

Rezultati tekmovanja: 

Kartanje ({nops):
1. mesto: Branko Selin{ek  
2. mesto: Dragoslav Rudolf
3. mesto: Miran Pintari~

Balinanje:
1. mesto: Du{an Fridl

Toma` Premo`i~
2. mesto: Zlatko Kardinal 

Franc [imenko 
3. mesto: Miran Kumer 

Bo{tjan Sagadin

V nedeljo, 14. junija 2015, smo v
restavraciji Pan v Kidri~evem ob
18. uri prisluhnili Pihalnemu
orkestru Talum Kidri~evo, ki nas
je z glasbo popeljal v pomlad. 
Obiskovalci so u`ivali, najbolj pa
jih je bojda o~arala skladba Bo -
hemian Rhapsody. 

PE LIVARNA 

Na{i pikniki
so polnoletni
Sre~anja zunaj tovarne so velikega pomena, le da se tega premalo
zavedamo. Spro{~enost, pogovor, veselje, tekmovalnost, smeh … Vse
to so stvari, ki nas polnijo z energijo in za katere med vsakodnevnimi
obveznostmi ni ~asa. Tempo `ivljenja je namre~ tako hiter, da ve~krat
pozabimo nase.

Sodelavci iz PE Livarna

STANISLAV HORVAT
FOTO: MARJAN KRO{L

PIHALNI ORKESTER TALUM KIDRI^EVO

Spomladanski koncert 

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Spomladanski koncert pihalnega orkestra Talum Kidri~evo
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Plus ure

GREGOR JURKO
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Leto je okrog, spet smo tam, ko si
za 14 dni sposodimo Vargasalove
alarme, zaklenemo hi{o, pobije-
mo zajce in koko{i, psa pa pri ve -
`emo k sosedovi {tali. Juhu,
po~itnice so tu! Samo za vas smo
strnili nekaj koristnih napotkov,
ki sodijo k pripravam na ta po -
memb ni osebni praznik, za tiste,
ki se {e niso odlo~ili, pa sledi
nekaj nasvetov o tem, kje, kako
in s kom pre`iveti dopust.

Tisti, ki potujejo sami, so obi~ajno
v manj{ini, velika ve~ina se na do -
pust odpravi s prijatelji, dru`ino,
sodelavci, pa tudi z ljudmi, ki jih
prej nikoli niso sre~ali. Pravijo, da
v nesre~i spozna{ ~loveka. No,
tukaj lahko dodamo, da ga spo-
zna{ tudi na dopustu. ̂ e se s kom
dobro ujamemo na prilo`nostnih
obiskih ali v pisarni, to {e ne

pomeni, da smo z njim kompati-
bilni tudi na dopustu. Prva stvar,
ki bi lahko privedla do razhajanj,
je stopnja udobja, ki jo pri~akujete
vi in va{i sopotniki. Eni se lahko
preva`ajo od to~ke A do B  s sta-
rimi avtobusi, spijo v {otorih ali
jedo na ulici, zato se bo marsikdo,
ki je navajen na vo`njo s taksijem
po podjetju, na hrano iz restavra-
cije kreativnih idej in pre`iveti
svoj delovnik v klimatizirani pro-
storih, te`e odrekel ravni postre` -
be na dopustu.
Tudi izbira potovalnega cilja je
lahko pogosto predmet te`kih
pogajanj. Nekateri so bolj nav-
du{eni nad muzeji in turisti~nimi
znamenitostmi, medtem ko druge
zanimata veselja~enje do jutranjih
ur in spanje do poznega popol-
dneva. Eni se bolje po~utijo v veli-
kih skupinah, opremljeni z nasve-
ti vodi~a, drugi pa svet raje razi-
skujejo sami. Kamor koli se ̀ e radi
odpravljate, je izbira kraja letova-
nja pogojena tudi s ~asom in
denarjem, ki ga imamo na voljo.
Ena od bolj var~nih idej je, da
beremo tole {tevilko Aluminija v
udobju lastnega doma, {e pose-
bej, ~e je ta lastni dom opremljen
z lastnim bazenom, lastnim
`arom, lastnim minibarom in
lastno simpati~no postre`bo.
Navse zadnje lahko jahate kame-
le, plavate med koralami ali lovite
aligatorje tudi na {tevilnih tv pro-
gramih, kot so Discovery Chanel,
National Geografic ali Animal pla-
net, za tiste, ki svoje popoldneve

raje pre`ivljajo v dru`bi tetovira-
nih lepotic, pa prav tako obstaja
pestra paleta programov, obi~aj -
no kodiranih. Vse to brez nevar-
nosti, da stopite na je`a ali na ̀ ulj
kak{nemu bradatemu fanatiku, ki
se je odlo~il, da vas vzame zraven
v raj, ali da izgubljate `ivce v
kak{ni koloni, podobni tisti, ki jo
lahko vsak poletni vikend opazu-
jemo, kako se vije po tej nerazviti
dolini blizu razvite fabrike. 
Za tiste, ki so pri izbiri svojih
dopustni{kih ciljev bolj drzni, pa
obstaja kar nekaj adrenalinskih
ciljev, kot so denimo pomo~ pri
spravilu sena na turisti~ni kmetiji,
obisk solin v Se~ovljah, broda na
Muri, jelenov v Pod~etrtku, ali pa
si lahko privo{~ijo spust po enem
od {tevilnih toboganov v enem od
{tevilnih vodnih parkov, ki so
posejani po vsej dr`avi. Vi boste
u`ivali, va{ denar bo ostal doma,
gospodarska rast se bo dvignila
preko treh odstotkov. Spet bomo
lahko krepili javni sektor, ki ga
zadnjih nekaj let precej zanemar-
jamo.
Kar koli `e po~nete in s komer
koli, treba se je zavedati, da je
dopust pomemben odklop od
vsakdanje rutine. S po~itkom
ohranjamo potrebno psiho fizi~ -
no kondicijo, ki je nujno potreb-
na, da delo kasneje dobro opra-
vimo. ̂ e ste navajeni, da polovico
dopusta pretopite v »plus ure«,
tokrat raje pripi{ite en velik plus
uram, ki jih pre`ivite na dopustu.
Pa prijetne po~itnice!p

Po dolgotrajni bolezni nas je
zapustil

Ven~eslav Pulko
iz Mihovc 23, upokojenec 
Taluma

Zahvaljujemo se sindikatu podje-
tja Talum, godbeniku za odigrano
Ti{ino in vsem, ki ste ga pospre-
mili na njegovi zadnji poti, daro-
vali cvetje in sve~e.
Vsem iskrena hvala.

Vsi njegovi 

Zahvala
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Slovar~ek: AGI – italijanska tiskovna agencija, EJNAR – danski astronom Hertzsprung, IJOLIT – vrsta kamnine, ITEF – krona egip~anskih faraonov, 
SKALAK – slovenski vesla~ (Vekoslav), TIMBERLAKE – ameri{ki pevec in igralec (Justin), VAV – 6. ~rka hebrejske abecede.



Proizvodni program 

• Pohi{tvo v obliki lesenih palet, primerno za ureditev stanovanj in vrtov. 
Vsi sestavni deli so skoblani in spojeni z vija~enjem.

• Vrtne garniture.
• Leseni zaboji razli~nih dimenzij.
• Visoke in tople grede ter cvetli~na korita.
• Razli~ne lesene palete.
• Izdelujemo in vgrajujemo vrtne ograje.
• Kleparsko-klju~avni~arske storitve.

Kontakt

Milan Kolednik 
vodja programa
02 7995 442 
031 269 871
milan.kolednik@talum.si 

Bojan Emer{i~ 
vodja delavnic
02 7995 444
041 485 838

www.storal.talum.si

^lan skupine Talum


